




3 اقتصادی

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی:

منابع عیدی بازنشستگان تامین شد
 وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی از تامین منابع عیدی بازنشستگان خبر داد.

علی ربیعی از تامین منابع عیدی و پاداش بازنشستگان خبر داده و درباره تعیین مزد 
کارگران گفت: در شورای عالی کار چانه زنی ها برای تعیین حداقل دستمزد در جریان است 

و تلاش می کنیم این مساله به شب عید کشیده نشود.
وی متذکر شد: استراتژی ما این است که این افزایش حقوق از نرخ تورم بیشتر باشد البته 
دریافتی های تا سقف ۲ میلیون تومان را درصدی افزایش خواهیم داد تا فاصله دریافتی های 
پایین و بالا را کمتر کنیم. او در ادامه از ثبت نام ۵۰ هزار نفر برای وام اشتغال  روستایی خبر 
داد و گفت: از ۵۰ هزار درخواست وام در مرحله اول، حدود ۸۰۰۰ وام پذیرفته شده است 
که از فردا پرداخت این وام ها در ۵ استان انجام می شود. ربیعی افزود: امسال از مبلغ ۱۲ هزار 
میلیارد تومان پیش بینی شده در این طرح، دو هزار میلیارد تومان پرداخت می شود. البته 
این طرح طبق قواعدی انجام می شود که منجر به ایجاد اشتغال شود. وی درباره باز شدن 
جعبه سیاه نفتکش سانچی توضیح داد: جعبه سیاه این کشتی دیروز با حضور نمایندگان 
سازمان بنادر و دریانوردی، کشتیرانی، طرف سوئدی سازنده کشتی و طرف پانامایی باز شد. 
قرار بود جعبه سیاه دو کشتی ) سانچی و کریستال( همزمان باز شود که ما گفتیم ابتدا جعبه 
سیاه سانچی باز شود. وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی افزود: با توجه به وجود سم در کشتی 
نمی توان داخل آن رفت. رباتها هم فقط عکس می گیرند و آنها هم نمی توانند داخل کابین ها 
بروند. وی در حاشیه جلسه دیروز هیات دولت درباره مقصر سانحه سانچی، گفت: شکایت در 
دریا قواعد خاصی دارد و شرکتهای بیمه و حقوقی میزان خسارت را تعیین می کنند. در دریا 
این طور نیست که یک طرف صد درصد مقصر باشد بلکه هر دو طرف را با درصدهای متفاوت 
مقصر می گیرند.  او اظهار کرد: طرحی در مجلس مطرح است که بر اساس آن صندوق فولاد 
با صندوق بازنشستگان کشوری ادغام شود ولی ادغام مشکلی را در این زمینه حل نمی کند.

پس از رای دیوان عدالت اداری؛ 

هزینه خدمات مستمر از قبوض گاز مشترکان 
حذف شد 

سخنگوی شرکت ملی گاز اعلام کرد: مطابق دستور مدیرعامل شرکت ملی گاز، ردیف 
»هزینه خدمات مستمر گاز« یا همان »آبونمان« از قبض های گاز حذف شد. 

مجیدبوجارزاده، درباره حذف »هزینه خدمات مستمر« در قبض های گاز گفت: پس از آنکه 
دیوان عدالت اداری، مصوبه شورای اقتصاد را ابطال کرد و این موضوع از سوی صدا و سیما 
اعلام شد، با وجود آن که هنوز به صورت کتبی به شرکت ملی گاز ابلاغ نشده است، این هزینه 
از قبوض گاز حذف شد. وی افزود: تسریع در حذف این بند از قبض های گاز به دلیل آمادگی 
شرکت ملی گاز در دوره های قبل و طی زمان های مطرح شدن موضوع آبونمان بود، بر این 
اساس، قبض هایی که از عصر روز گذشته صادر شده اند، بدون احتساب آبونمان یا هزینه 
خدمات مستمر خواهند بود. به دنبال ابطال بخشنامه دبیر ستاد هدفمندی یارانه ها درباره 
اخذ هزینه آبونمان از مشترکان گاز در مرداد ماه سال جاری از سوی هیئت عمومی دیوان 
عدالت اداری و تعیین مهلت 4۸ ساعته دیوان برای حذف آبونمان از قبوض مشترکان در ۱9 
آذر، شورای اقتصاد در چهارم دی ماه اخذ »هزینه خدمات مستمر« از مشترکان گاز طبیعی 
را تصویب کرد. به دنبال تصویب این مصوبه در شورای اقتصاد که جایگزین هزینه آبونمان 
شد، طبق ماده 9۲ قانون تشکیلات و آئین دادرسی دیوان عدالت اداری، رئیس دیوان، مصوبه 
شورای اقتصاد درباره اخذ هزینه خدمات مستمر از مشترکان گاز را برای رسیدگی خارج از 
نوبت به صحن علنی هیئت عمومی ارائه کرد. سرانجام در نشست سه شنبه سوم بهمن 96، 
هیئت عمومی دیوان عدالت اداری مصوبه شورای اقتصاد درباره اخذ هزینه خدمات مستمر 
ماهانه از مشترکانه گاز طبیعی را مورد بحث و بررسی قرار داد و با اکثریت آرا این مصوبه را 

ابطال کرد.

با نامه وزیر صنعت به وزارت امور اقتصاد و دارایی:

خودروهای متوقف در گمرک تعیین تکلیف شد
با نامه وزیر صنعت، معدن و تجارت به وزارت امور اقتصادی و دارایی، خودروهای موجود در 
گمرک که به دلیل عدم ثبت سفارش و بالاتر بودن ارزش از سقف 4۰ هزار دلار، در گمرک 
متوقف شده بودند ترخیص می شوند. همچنین واردات خودروهای مدل ۲۰۱۵ و ۲۰۱6 

موجود در گمرک نیز آزاد شد.
به گزارش ایسنا، اخیرا دولت دستورالعمل ساماندهی و مدیریت واردات خودرو را تصویب 
کرد. براساس این دستورالعمل واردات خودروهای با سقف قیمتی بیش از 4۰ هزار دلار 
ممنوع شد. این دستورالعمل باعث شد خودروهایی که قیمتی بیش از 4۰ هزار دلار داشته و 
پیش از این وارد گمرک شده بودند به سد دستورالعمل جدید برخورد کرده و ترخیص آنها 
متوقف شود. به دنبال این موضوع رییس سازمان توسعه تجارت در مکاتبه با وزیر صنعت، 
معدن و تجارت خواستار تعیین تکلیف این خودروها شد. طبق درخواست مجتبی خسروتاج 
- معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت - خودروهای با ارزش کمتر و بیشتر از 4۰ هزار دلار که 
پیش از این بدون ثبت سفارش وارد گمرک شده بودند یا ثبت سفارش آنها منقضی شده بود 
و همچنین خودروهای با مدل ۲۰۱۵ و ۲۰۱6 موجود در گمرک، با تعرفه های جدید گمرکی 
امکان ترخیص و واردات را خواهند داشت. همچنین طبق درخواست مربوطه شرکت افرا 
موتور نیز مجاز شده برای انجام تعهدات قبلی خود، نسبت به واردات خودرو اقدام کند. وزیر 
صنعت، معدن و تجارت با درخواستهای سازمان توسعه تجارت برای تعیین تکلیف خودروهای 
متوقف در گمرک موافقت کرده و موضوع را به وزارت امور اقتصادی و دارایی اعلام و مراتب 

برای اجرا به گمرکات کل کشور اعلام شده است.

مشاور شریعتمداری:

دولت قصد کارخانه داری ندارد
رییس هیات حمایت از صنایع و مشاور وزیر صنعت، معدن و تجارت تاکید کرد که دولت به 
هیچ وجه قصد کارخانه داری ندارد و علاوه بر این متولی همه واحدهایی که به بن بست رسیده 

یا به مشکل می خورند، نیست.
بهروز ریاحی در گفت وگو با ایسنا با اشاره به ابلاغ آیین نامه اجرایی قانون حمایت صنعتی 
و جلوگیری از تعطیل کارخانه ها، اظهار کرد: هیات وزیران در جلسه ای که در ۲۰ دی ماه 
سال جاری به پیشنهاد وزارت صنعت، معدن و تجارت و به استناد اصل ۱۳۸ قانون اساسی 
جمهوری اسلامی ایران برگزار شد، آیین نامه اجرایی قانون حمایت صنعتی و جلوگیری از 
تعطیل کارخانه ها را تصویب و به دستگاه های مربوطه از جمله وزارت صنعت، معدن و تجارت، 
وزارت جهاد کشاورزی، وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، وزارت امور اقتصادی و دارایی و نیز 
بانک مرکزی ابلاغ کرد. وی ادامه داد: قانون حمایت صنعتی و جلوگیری از تعطیل کارخانه ها 
در سال ۱۳44 بنابر ضرورتی که طی آن سال احساس می شد به تصویب رسید و آیین نامه 
اجرایی آن در تیرماه همان سال توسط دولت وقت تصویب شد. مشاور وزیر صنعت، معدن و 
تجارت با اشاره به این که علی رغم افزایش واحدهای صنعتی و رشد فزاینده  این واحدها پس از 
انقلاب تاکنون نه قانون و نه آیین نامه مورد اصلاح واقع نشدند، گفت: هیچ اصلاحی از آن زمان 
تاکنون در مورد قانون و آیین نامه مربوطه صورت نگرفت تا این که در دولت دوازدهم موارد 
این آیین نامه اصلاح شد. رییس هیات حمایت از صنایع با بیان این که در آیین نامه اجرایی 
قانون حمایت صنعتی و جلوگیری از تعطیل کارخانه ها ۲۵ ماده مدنظر قرار گرفته است، بیان 
کرد: بر اساس ماده 4 این آیین نامه، پس از اتخاذ تصمیم درخصوص لزوم اداره موقت کارخانه 
یا عدم آن، هیئت حمایت از صنایع، مراتب را به وزارتخانه های تعاون، کار و رفاه اجتماعی و 
صنعت، معدن و تجارت اعلام خواهد کرد. چنانچه تصمیم هیأت مبنی بر لزوم اداره موقت 
کارخانه باشد مراتب ضمن تعیین تنخواه گردان لازم جهت به کار انداختن یا ادامه کار کارخانه 
به اطلاع وزارتخانه های مذکور می رسد.به گفته ریاحی طبق ماده ۱۲ این آیین نامه در صورتی 
که هیات حمایت از صنایع ادامه کار مدیر یا مدیران را کلا یا بعضا مصلحت ندارند، شخص 
یا اشخاص دیگری را به جای آنها تعیین می کند و مدیر یا مدیران برکنار شده موظفند ابواب 

جمعی خود را با حضور نماینده هیات به مدیر یا مدیران جدید تحویل دهند.
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سناریو سازان ضد برجام این روزها جهش نرخ دلار را به برجام پیونده زده اند، در 
حالی که اقتصاد کشور پیش از تعیین تکلیف پرونده هسته ای و در دولت های 

گذشته نیز دستخوش تلاطم و نوسانات بازار ارز بوده است. 
انتقاد از دولت حجت الاسلام»حسن روحانی« رویکردی است که به ویژه از سوی 
مخالفان پیگیری شده و آن ها به بهانه های مختلف تلاش کرده اند، سیاست های 
دولت را در زمینه های مختلف به ویژه در حوزه سیاست خارجی و برجام زیر سوال 
ببرند. این رویه در پنج سال اخیر نه تنها تعدیل نشد بلکه روز به روز شدت بیشتری 
یافته است. منتقدان با بهانه جویی های بی اساس و منفی نمایی از تدبیر دولت برای 
حل پرونده هسته ای، رییس جمهوری و تیم هسته ای را متمایل به غرب نشان داده 

و تلاش کردند توافق هسته ای را بد و به زیان منافع ملی معرفی کنند.
توافق هسته ای مهمترین دستاورد دولت یازدهم و نقطه قوت کارنامه دکتر روحانی 
در حوزه سیاست خارجی است که با تکیه بر ابزار دیپلماسی، منطق وعقلانیت برای 
کشور به دست آمد و آثار و پیامدهای آن دیگر حوزه های اقتصادی، اجتماعی، علمی 
و غیره را در بر می گیرد. به رغم مقبولیت بین المللی و داخلی سیاست دولت یازدهم 
در حصول به برجام )برنامه جامع اقدام مشترک(، مخالفان وطنی همگام با منتقدان 
خارجی، این دستاورد ارزشمند دولت را انکار و آن را در تقابل با منافع و مصالح ملی 
و امنیت و صلح بین المللی قلمداد می کردند، رویه ای که هنوز هم با سناریو سازی 

و بهانه تراشی های مخالفان برجام ادامه دارد. 
مخالفت با دولت و برجام در پنج سال گذشته به ویژه از طریق رسانه ها تب داغ تری 
داشت رسانه های وابسته به جریان مخالف با راه اندازی موج تخریب، توهین، افترا، 
اتهام و شایعه پراکنی های گسترده علاوه بر انکار توافق هسته ای و دیپلماسی دولت، 
همصدا با دشمن، موجی از بدبینی و یاس را در جامعه رواج داده اند. این سناریوسازی 
ها در آستانه انتخابات دوازدهم و با موج شایعه سازی های مبنی بر انصراف دکتر 
روحانی از شرکت در انتخابات و شکست برجام شدت یافت. پس از آن در موضوع 
انتخاب کابینه و رای اعتماد به وزرا رنگ دیگری به خود گرفت و مخالفان سناریوی 
عبور اصلاح طلبان از روحانی را پیش کشیدند که این اقدام نیز با حمایت جدی 
اصلاح طلبان از دولت دوازدهم و تاکید آنان بر ضرورت پایبندی به برجام به اغما رفت.
مخالفان با نادیده گرفتن دستاوردهای پسابرجامی دولت در حوزه اقتصادی، سیاسی، 

علمی و مناسبات و تعاملات خارجی و بین المللی همچنان در سوت مخالفت با برجام 
می دمند و غافل از حربه دشمن و هم صدا با سنگ اندازی های ترامپ، رژیم های 
منطقه ای و معاندان نظام برجام را »تقریبا هیچ« و گشایش های ناشی از توافق را 
»استدلال های پوشالی« و کلاه گشادی می دانند که بر سر ایران گذارده شده است. 
این ادعا و غرض ورزی ها در حالی صورت می گیرد که برجام سندی ملی و ارزشمند 
است که نتایج آن نه در زمانی اندک بلکه در بلند مدت محقق خواهد شد، اما منتقدان 
و مخالفان داخلی با انکار دستاوردهای آن، همچنان نیمه خالی لیوان را می بینند 
و با برجسته کردن کاستی ها و پیوند زدن همه مشکلات جامعه به برجام و برجای 
بودن تحریم ها، نوسانات نرخ ارز و دلار در روزهای اخیر را به برجام پیوند می دهند، 
با وجود آنکه که نوسان در نرخ دلار موضوع تازه ای نیست و در نامعلومی سرنوشت 
پرونده هسته ای و دولت های گذشته نیز اقتصاد ایران دستخوش نوسانات و تلاطم 

در نرخ ارز و دلار بوده است.
جریان مخالف با ابهام آفرینی از آینده برجام و وارونه نمایی سیاست های دولت و 
گشایش های توافق هسته ای، دستاوردهای غیر برجامی دولت را نیز انکار کرده و 
بر طبل انکار و شکست سیاست های دولت می کوبند، در حالی که روحانی با وجود 
همه مسائل و چالش های کشور به ویژه در حوزه اقتصاد در چهار ساله نخست ریاست 
جمهوری خود، تعادل را در بازار برقرار کرد و اقتصاد بحران زده ایران را با گشایش 
هایی که به واسطه برجام برای کشور حاصل شده بود، تا اندازه ای ترمیم و به ثبات 
نسبی رساند. در واقع توفیق دولت روحانی در این زمینه در کنار وعده هایی که در 
خصوص گشایش سیاسی و فضای فرهنگی و اجتماعی درکشور داده بود، اقبال مردم 

به انتخاب دوباره او به عنوان رییس جمهوری را به دنبال داشت.
مخالف گویی های منتقدان از برجام که با شبهه آفرینی و سیاه نمایی از آینده توافق 
آغاز شد در فرآیند پیوسته خود اکنون به دلار و ارز رسیده است و آن ها در هفته های 
اخیر و نوسانات بازار ارز، سناریویی تازه را علیه دولت نگاشته و به اجرا گذاشته اند، آنها 
مدعی هستند که در خلاء بی دستاوردی برجام و تنگنای اقتصادی موجود، دولت در 
تلاطم نرخ ارز و جهش قیمت دلار نقش دارد، شایعه ای که بر ناامیدی جامعه نسبت 
به بهبود وضعیت اقتصادی افزوده و شرایط جامعه را برای کاهش اعتماد مردم و سوء 

استفاده فرصت طلبان خارجی از آن فراهم می سازد.

جریان سازی های علیه برجام در شرایطی صورت می گیرد که دولت ترامپ با تمام 
قوا برای برهم زدن توافق، تلاش می کند ایران را بهانه نقض حقوق بشر، تهدید امنیت 
و صلح منطقه ای و بین المللی، حمایت از تروریسم و غیره به نقض برجام متهم و 
از آن خارج شود. از این رو فضا سازی های داخلی علیه برجام، ثبات نسبی و امنیت 
ملی را دستمایه بهره برداری های فرصت طلبان ساخته و دشمن را در رسیدن به 
ادعاهای خود گستاخ تر می کند و از طرفی یاس و دلسردی را بر جامعه حاکم می 
کند؛ امری که که مخالفان برجام و سیاه نمایان داخلی برجام یا از آن آگاهی ندارند 
یا خود را به خواب غفلت و همچنان بر ترجیح مطامع جناحی و سیاسی بر منافع و 

مصالح ملی پافشاری می کنند.

ترجیح مطامع جناحی و سیاسی بر منافع و مصالح ملی 

سناریوسازی های ضد برجامی در بازار پرنوسان ارز 

رئیس کل اسبق بانک مرکزی گفت: به نظر می رسد بانک مرکزی برنامه ای دارد که با مداخله در بازار ارز 
افزایش ناگهانی قیمت در چند روز اخیر را به شرایط قبل بازگرداند. طهماسب مظاهری در رابطه با شرایط 
فعلی قیمت ارز اظهار داشت: شکل طبیعی مدیریت بازار ارز بر مبنای این است که ارز بر اساس عرضه و 
تقاضا و در نظامی تک نرخی عرضه شود.رئیس کل اسبق بانک مرکزی با ذکر این مطلب افزود: »دولت 
وظیفه دارد از نوسانات شدید کاهشی و افزایشی جلوگیری کند تا فعالان اقتصادی قادر به پیش بینی باشند 
و اقدام به خرید و فروش ارز نمایند«. مظاهری با اشاره به مدیریت بازار ارز در دولت های گذشته گفت: »لازم 
نیست دولت به مردم نصیحت کند و طبیعتاً مردم به کسب وکاری اشتغال پیدا می کنند که ضمن حفظ 
سرمایه، متناسب با ذوق و ابتکار خود کسب سود نمایند«.وی افزود: »علی رغم کاهش سود بانکی و تورم، 
اما میزان نرخ سود ۳ تا ۵ درصد از میزان تورم بالاتر است و مردم می توانند بدون پرداخت مالیات و ریسک 
سپرده گذاری کنند«.مظاهری گفت: »مردم اگر به جای حفظ دارایی در بانک به سمت خرید ارز گرایش 
پیدا کنند، باید انتظار افزایش قیمتی بیش از میزان سود بانکی را داشته باشند؛ البته اگر دولت مدیریت 
نوسانات نرخ ارز را به خوبی انجام دهد«.این کارشناس مسائل پولی و بانکی ادامه داد: »به نظر می رسد بانک 
مرکزی برنامه ای دارد که با مداخله در بازار ارز افزایش ناگهانی قیمت در چند روز اخیر را به شرایط قبل و 
نرخ تعادل بازگرداند و به مردم اعلام کرد که اگر می خواهند ارز را برای ذخیره دارایی بخرند، زیانی را متوجه 
خود می کنند«.مظاهری در عین حال به بانک مرکزی و دولت انتقاد کرد که چرا با حالتی انفعالی و تأخیر 
نسبت به این تحرکات وارد میدان شده است و افزود: »آنتن های بانک مرکزی باید در بازار فعال باشد و 
به موقع اطلاعات را به بانک مرکزی ارائه دهد که قبل از نوسانات با تزریق ارز، جلوگیری از آن نماید«.وی 
لزوم کنترل بودجه از سوی دولت را متذکر شد و گفت: »برخی هزینه ها ناچاراً باید انجام شود که تأثیر این 
تورم روی پارامتر های اقتصادی از جمله ارز باید قبول شود؛ اما دولت نباید سیاست های تورم زا را ادامه دهد«.

قائم مقام وزیر نیرو در امور بین الملل گفت: سیاست وزارت نیرو این است که شبکه برق خود را به گونه ای توسعه دهد که بازار منطقه ای برق ایجاد کند. 
»علیرضا دائمی«  افزود: با ایجاد شبکه منطقه ای برق و تقویت مبادلات برقی کنونی، می توانیم از طریق ارمنستان شبکه برق خود را به گرجستان و از ترکیه به 

اسلوونی و اروپا متصل کنیم. 
وی ادامه داد: یکی از ویژگی های کشور ما این است که کشورهای شمالی، جنوبی، شرقی و غربی ما زمان اوج مصرف متفاوتی دارند؛ ما یک ماه در سال حداکثر مصرف 
را داریم و در همان زمان کشورهایی هستند که مصرف برق چندانی ندارند؛ در چنین زمان هایی ما می توانیم برق مورد نیاز خود را از آنها تامین کنیم؛ علاوه بر این، 
در فصل هایی مانند زمستان ما نیاز حداقلی به برق داریم و می توانیم حدود ۲۰ هزار مگاوات برق تولیدی را به کشورهای دیگر صادر کنیم. قائم مقام وزیر نیرو در امور 
بین الملل، با بیان اینکه هم اکنون ایران با هفت کشور ارمنستان، جمهوری آذربایجان، ترکیه، پاکستان، افغانستان، ترکمنستان و عراق و همچنین جمهوری خودمختار 
نخجوان مبادله برق دارد گفت: در این میان به ترکیه، عراق، پاکستان و افغانستان فقط برق صادر می کنیم. دائمی در مورد اقدامات وزارت نیرو برای تقویت شبکه بین 
المللی برق کشور گفت: ارتباط و تبادل انرژی دو کشور ایران و ترکمنستان هم اکنون از طریق دو خط ۲۳۰ کیلوولت انجام می شود که در حال تبدیل به خط 4۰۰ 
کیلوولتی است تا مبادلات برقی دو کشور با افت و هدررفت کمتری انجام شود. وی با بیان اینکه خط 4۰۰ کیلو ولتی اکنون از سمت ایران به مرز رسیده است، گفت: 

چنین خطی برای ارتباط با ارمنستان نیز در دستور کار قرار گرفته است که هم اکنون این خط نیز به مرز رسیده است. 
قائم مقام وزیر نیرو در این مورد افزود: این خط در ارمنستان به سه تکه تقسیم شده که یک بخش را شرکت های ایرانی اجرا می کنند. به گفته دائمی، این خط تا 

گرجستان ادامه خواهد داشت.
 در دولت یازدهم، 4۰ میلیارد و ۱۲۰ میلیون کیلووات ساعت برق به کشورهای همجوار شامل جمهوری آذربایجان، پاکستان، افغانستان، ترکمنستان، ارمنستان، ترکیه 
و عراق صادر شد. میزان صادرات برق در سال های پایانی فعالیت دولت دهم هشت میلیارد کیلووات ساعت و درآمد سالیانه حاصل از آن نزدیک به ۸۰۰ میلیون دلار 
اعلام شده بود. افزایش صادرات برق ایران در دولت یازدهم در شرایطی محقق شد که مصرف بخش خانگی به دلیل افزایش دما با روندی صعودی همراه بود؛ البته ایران 
با برخی کشورهای همسایه مبادله برقی دارد؛ به این معنی که در کنار صادرات، در برخی فصل ها و ساعت های شبانه روز از کشورهایی مانند ارمنستان و ترکمنستان 
برق وارد می کند. وزارت نیرو »تبدیل ایران به مرکز راهبردی برق منطقه« را به عنوان یک چشم انداز در نظر گرفته و برای گسترش مبادلات الکتریکی برون مرزی، 

ارتباط با روسیه، تاجیکستان و کشورهای جنوب خلیج فارس را در دست بررسی، مطالعه و اقدام قرار داده است.

طهماسب مظاهری :

بانک مرکزی برای ارزان کردن دلار برنامه دارد 
قائم مقام وزیر نیرو اعلام کرد 

ایران به دنبال تشکیل بازار منطقه ای برق 

دبیرکل انجمن صنفی کارفرمایان صنعت پالایش نفت با بیان 
اینکه تا پایان سال آینده در تولید بنزین خودکفا می شویم، گفت 
که کیفیت بنزین های یورو ۵ تولید ایران از کیفیت نمونه های 

خارجی بهتر است.
ناصر عاشوری قلعه  رودخانی در حاشیه چهاردهمین نمایشگاه 
با اشاره به فعالیت انجمن صنفی  انرژی کیش،   بین المللی 
و  با هدف حمایت حقوقی  نفت  پالایش  کارفرمایی صنعت 
با  اظهارکرد:  گذشته،  سال  از  این صنعت  فعالیت  از  قانونی 
توجه به جلسات و تبیین سیاست ها بر اساس وظایف انجمن، 
در حوزه های مختلفی فعالیت را شروع کردیم، از جمله اینکه 
مجموعه اعضای انجمن به این جمع بندی رسیدیم که خیلی از 
فعالیت های مان می تواند با وحدت رویه باشد و موضوعات خود را 
به این شکل به گوش مسئولان کشوری از جمله مجلس، دولت 

و وزارت نفت برسانیم.
وی افزود: از آن جایی که پس از واگذاری  شرکت های پالایشی 
به بخش خصوصی، خلاهای حقوقی و قانونی در حوزه های 
مختلف در این صنعت ایجاد شده و ابهاماتی که نیاز به روشن گری 
دارد تا برداشت های مختلفی از قوانین نشود، به این جمع بندی 

رسیدیم که از کانال انجمن این موارد مطرح شود.
دبیرکل انجمن صنفی کارفرمایان صنعت پالایش نفت با اشاره 
به ابهاماتی در حوزه مالیات توضیح داد: قانون مالیات بر ارزش 
افزوده پنج سال است که به صورت آزمایشی در حال اجراست و 
ضعف ها و نقاط قوتش شناسایی شده است و لایحه ای که اکنون 

دولت برای اصلاح این قانون داده در در کمیسیون اقتصادی در 
حال رسیدگی است. عاشوری با بیان اینکه این موضوع به معنی 
کاهش مالیات نیست، گفت: مالیات باید اخذ اما روش دریافت آن 
تسهیل و در موادی که مشکل زا بوده اصلاح شود. البته در کلیت 
هم آنطور که الان در دستور کار مجلس است، در برخی حوزه ها 

ممکن است درصد اخذ مالیات کاهش پیدا کند.
وی با بیان اینکه بعضی از صنایع یا اقدامات مثل حوزه کشاورزی 
در کشورهای دیگر دنیا از معافیت برخوردارند، اظهارکرد: این 
موضوع باید به صورت شفاف مطرح شود چرا که خلاهایی داشته 
که الان در کمیسیون اقتصادی در حال بررسی است. در این 
راستا می توان گفت که به این ها مالیاتی تعلق نمی گیرد. در حوزه 
نفت هم موادی داریم مثل فروش های ارزی، مرزی و بنکرینگ 
ما که در آن  فروش به خارجی ها انجام می شود، اما سازمان امور 
مالیاتی از ما مالیات می گیرد، در حالی که از لحاظ حقوقی و 
قانونی در بیش از ۱6۰ کشور دنیا از صادرات مالیات گرفته 
نمی شود. دبیرکل انجمن صنفی کارفرمایان صنعت پالایش نفت 
در این باره توضیح داد: سازمان امور مالیاتی می گوید چون برگ 
سبز صادر نمی شود، صادرات نیست و ما از آن مالیات می گیریم، 
در حالی که ما بنزین را در هواپیمایی که از خارج آمده می زنیم یا 
تامین سوخت کشتی های خارجی یا فروش گازوئیل به خارجی ها 
در مرز را داریم که این ها را در واقع ما صادر کرده ایم اما در آن جا 
گمرک نیست که ما برگ سبز بگیریم. بنابراین این ها باید در 

پرداخت مالیات، شفاف سازی، روشن گری و تسهیل شود.

یک کارشناس بازار مسکن گفت: سال آینده قیمت مسکن 
در هیچ حالتی نمی تواند فراتر از نرخ تورم قرار گیرد.

امید علیجانی صبح دیروز در جریان  ایسنا،  به گزارش 
پنجمین نمایشگاه املاک و مستغلات در جمع خبرنگاران 
اظهار کرد: پیش بینی ما این است که نه تنها در سال ۱۳9۷ 
رونق مسکن اتفاق نمی افتد بلکه رکود بی سابقه ادامه خواهد 
داشت. رکود مسکن در ادوار گذشته نهایتا سه تا پنج سال 
بود ولی به نظر من رکود فعلی که به پنج سال رسیده 
کماکان ادامه خواهد داشت. وقتی در گذشته نشستهایی 
با سرمایه گذاران خارجی داشتیم و به آنها می گفتیم پروژه 
۳۵ تا 4۰ درصد رشد دارد تعجب می کردند. اما هم اکنون 
پیش بینی این است که نرخ افزایش قیمت مسکن نهایتا 
مساوی با نرخ تورم باشد و در هر حالتی نمی تواند بیشتر 

از تورم قرار گیرد.
مختلف  کاربری های  ترکیب  مسکن  بازار  افزود:  وی 
است. در نیمه دوم امسال شاهد افزایش نسبی در تعداد 
به چه  مربوط  این رشد  ببینیم  باید  اما  بودیم  معاملات 
دهک هایی و در کدام کلانشهرها است. اگر بخواهیم خاصه 
یک تحلیلی داشته باشیم بازار مسکن دو تقاضا دارد؛ یکی 
مصرفی و دیگری سرمایه گذاری است که سالهاست بخش 
سرمایه گذاری از این حوزه خارج شده ولی بازار مصرفی 

کماکان حضور دارد.
به گفته علیجانی، هم اکنون در حوزه تقاضای مصرفی، آن 

هم بویژه در حوزه  خانه های زیر یک میلیارد تومان رونق 
ایجاد شده ولی در بخش عرضه چنین وضعیتی را نمی بینیم؛ 
چرا که سرمایه گذاری در این بخش هنوز توجیه پذیر نیست.
علیجانی گفت: اتفاقی در بحث مسکن میان درآمدی افتاده 
که شاهد افزایش معاملات مسکن در میانه قیمتی ۵۰۰ تا 

6۰۰ میلیون تومان هستیم.
این کارشناس بازار مسکن در پاسخ به علت عدم رغبت 
برای سرمایه گذاری در بخش مسکن گفت: سالهای گذشته 
با توجه به بالا بودن نرخ تورم سود صنعت ساختمان از 
حالت عادی خارج شد و حتی پزشکان و سایر مشاغل به 
احداث ساختمان اقدام کردند. اما هم اکنون بسیاری از افراد 
غیرحرفه ای از این صنعت خارج شده اند چون سودهای 
قبلی دیگر وجود ندارد. کسانی که می توانند در این بخش 
حضور داشته باشند افرادی هستند که به طور کامل این 

صنعت را بشناسند و حرفه ای باشند.
وی تصریح کرد: در سالهای قبل نرخ تنزیل بانکها ۲4 
درصد بود یعنی حداقل بازده پروژه باید ۱۰ درصد بیشتر 
از ۲4 درصد قرار می گرفت. امروز نرخ تنزیل به ۱۸ درصد 
تقلیل پیدا کرده است. بنابراین باید بگوییم نرخ سود مسکن 

باید عددی منهای سود بانکی باشد تا توجیه پیدا کند.
به گفته علیجانی، هم اکنون با توجه به کاهش سود در 
بخش مسکن و مازاد عرضه، سازندگان باید به زمان پروژه، 

سبک سازی، سریع سازی و کیفیت باید بها بدهند.

دبیرکل انجمن صنفی کارفرمایان صنعت پالایش نفت خبرداد 

خودکفایی بنزین تا پایان سال ۹۷
یک کارشناس:

رشد قیمت مسکن از نرخ تورم بالاتر نمی رود

کالاهای  سازی  ذخیره  نظر  از  کشور  گفت:  تجارت  و  معدن  وزیر صنعت، 
استراتژیک در شرایط مطلوبی قرار دارد و تدابیر لازم برای بازار شب عید پیش 

بینی شده است. 
جمع  در  دولت  هیات  جلسه  از  پس  شنبه  سه  روز  شریعتمداری  محمد 
خبرنگاران در پاسخ به سوالی درباره تدابیر این وزارتخانه برای تنظیم بازار شب 

عید اظهار داشت: در پایان جلسه امروز هیات دولت که به ریاست معاون اول 
برگزار شد، گزارشی از سوی وزارت جهادکشاورزی و صنعت، معدن و تجارت، 
راه و شهرسازی، سازمان میراث فرهنگی و گردشگری که تاثیر بسزایی در تهیه 
و تنظیم بازار شب عید دارند، ارایه شد.وی افزود: ستاد تنظیم بازار شب عید با 
حضور معاون اول رییس جمهوری تشکیل خواهد شد و امیدواریم شرایط مطلوبی 

تا پایان سال داشته باشیم.شریعتمداری خاطر نشان کرد: به لطف الهی کشور در 
ذخیره سازی کالاهای استراتژیک شب عید در وضعیت بسیار خوبی بسر می برد.
شریعتمداری با یادآوری اینکه نیازهای مردم در شب عید فقط درباره کالاهای 
اساسی نیست، گفت: نیازمندی های دیگری نیز برای ایام نوروز در زمینه هتل 
ها، حمل و نقل شهری و برون شهری و جاده و هوایی و وجود دارد به خصوص 
در زمان سفرهای نوروزی، تنظیم بازار شهرهای مسافرپذیر از اهمیت بالاتری 

برخوردار است.
** چرایی تغییر تعرفه خودروهای هیبریدی

وزیر صنعت، معدن و تجارت درباره تجدید نظر تعرفه های گمرکی واردات 
خودروهای هیبریدی اظهار داشت: خودورهای هیبریدی چند دسته هستند؛ 
برخی از آنها در زمان ایستادن و یا زمان حرکت کردن خودرو خاموش و روشن 
می شوند و امکانات امکاننات برقی در ان بخش استفاده می کنند و برخی نیز در 
حرکت شارژ می شوند و با احتراق در موقع حرکت به کمک باتری ها می آیند 
و امکان پیمایش محدود در سطوح صاف و در سرعت های زیر 4۰ کیلومتر از 
موتور برقی استفاده می کنند و در سرعت های بالاتر از سوخت فسیلی استفاده 
می کنند.شریعتمداری افزود: محاسبات کارشناسان نشان می دهد که خودورهای 
هبریدی موازی و سری دارای شرایط ویژه فنی هستند و متناسب با میزان مصرف 
سوخت فسیلی آنها و میزان کاهش سوخت فسیلی و صرفه جویی سوختی که 
دارند، در کاهش میزان آلایندگی موثر هستند و به همین میزان از تخفیف 

برخوردارند.
با  از ۵ درصد است  برقی که  واردات خوردوهای  تعرفه  بین  داد:  ادامه  وی 
خوردوهای مشابه فسیلی که 9۵ درصد تعیین شده، نزدیک به 9۰ درصد فاصله 

وجود دارد.
وزیر صنعت گفت: در مورد خوردوهای هیبریدی دیگری که بین ۵ تا ۲۵ درصد 
میزان مصرف سوخت آنها در شرایط مختلف کاهش پیدا می کند، ما بین ۳۵ تا 
۵۵ درصد تعرفه با نظر کارشناسان و تصویب کمیسیون اقتصادی تعیین کردیم 
که ابلاغ شده و در حال اجراست.وی تصریح کرد: درباره خوردوهای هیبریدی 
مورد استفاده در ناوگان حمل و نقل عمومی هم تسهیلات ویژه ای قائل خواهد 
شد. وی گفت: فاصله قیمتی که در گذشته در زمینه خودروهای هیبریدی ایجاد 
شده بود، تفاوت بالایی را خودروهای دیگر ایجاد کرده بود و دولت در مصوبه 

جدید به نوعی این مشکل را حل کرده است.

وزیر صنعت، معدن و تجارت  اعلام کرد: 

اتخاذ تدابیر لازم برای تنظیم بازار شب عید 

آگهی مزایده اموال غیرمنقول )نوبت اول( 
در پرونده اجرایی کلاسه 9۵۰۱9۸ له خانم فرناز زمانی و علیه آقای امیررضا صمدی مبنی 
بر مطالبه مهریه به تعداد ۳6۱ قطعه سکه تمام بهار آزادی، اجرای احکام شعبه فوق در نظر 
دارد ملک غیرمنقولی )مغازه( به پلاک ثبتی ۱۳۸ اصلی مفروز و مجزی از ۱۲۰۸ قطعه ۲ 
و شماره فرعی ۱۱۸۰6 به شماره ثبت ۳۳9۸۷ صفحه ۳9۱ دفتر ۷96 حومه بخش یک 
کرمانشاه به نام محکوم علیه امیررضا صمدی به مساحت 9۸/۱۱ مترمربع جنوبی واقع در 
شهرک الهیه خیابان طالقانی نبش کوی سیزدهم است و شامل طبقه همکف با کاربری 
تجاری ثبت شده است که شامل دارای پلاک کدپستی ۱6۷۱99۳4۷6۱ و مساحت بالکن 
طبق سند 4۳/44 مغازه فوق جنب مغازه به شماره سند ۲6۳۸9۵ ب /9۱ به شماره فرعی 
۱۱۸۰۵ اصلی ۱۳۸ مفروز و مجزی از ۱۲۰۸ قطعه ۱ در سمت شمالی می باشد و هیچ تیغه 
ای دیواری مابین دو مغازه وجود ندارد. مغازه فوق دارای کف سرامیک سقف کناف و چراغ 
های تایلی سقف و نمای جلو شیشه سکوریت و کرکره برقی است که با درنظر گرفتن جمیع 
جهات قیمت ملک تجاری فوق )عرصه و اعیان( 9۸۷۰۰۰۰۰۰۰ تومان توسط کارشناسان 
)۳ نفره( رسمی دادگستری ارزیابی شده است که مصون از اعتراض مانده است که مزایده آن 
ساعت ۱۰ صبح ۱۳96/۱۱/۱6 دوشنبه تعیین می گردد. طالبین و خریداران می توانند پنج 
روز قبل از موعد مزایده به اجرای احکام شعبه واقع در چهارراه بسیج بلوار بنت الهدی اداره 
کل دادگستری استان کرمانشاه طبقه همکف مراجعه تا ترتیب بازدید آنها از ملک مورد آگهی 
فراهم شود و در روز و ساعت مقرر جهت شرکت در مزایده در این اجرا حاضر شوند. مزایده 
از قیمت ارزیابی شده شروع و هر کس که بالاترین قیمت را پیشنهاد نماید برنده شناخته 
خواهد شد و برنده مزایده مکلف است ۱۰ درصد بهای پیشنهادی را فی المجلس به عنوان 
سپرده به حساب سپرده دادگستری به شماره ۲۱۷۱۲9۳۷۵۲۰۰۳ بانک ملی واریز و رسید 
دریافت و باقیمانده آن را حداکثر ظرف مهلت یکماه از تاریخ مزایده به حساب مذبور واریز کند 
و الا مطابق ماده ۱۲9 قانون اجرای احکام مدنی سپرده فوق الذکر پس از کسر هزینه مزایده 
به نفع دولت ضبط خواهد شد. پس از احراز صحت جریان مزایده توسط دادگاه دستور صدور 

سند انتقال به نام خریدار صادر می شود. ضمنا هزینه نقل و انتقال به عهده خریدار است.
دادورز شعبه دوم )خانواده( کرمانشاه - جمالی
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طارمی ، هاکان ، الکسیس و دیگران 

خیریتی درکار نبود  
دروغ بود و بعد خشکسالی 

مهدی طارمی سوژه بزرگ  این روز های فوتبال ایران است . بازیکنی درخشان 
که با گل و جنجال همواره مورد توجه رسانه ها بوده وهرگز با آرامش میانه ای 

ندارد.
گفت و گوی عادل فردوسی پور با مهدی طارمی به ظاهر بسیار جنجالی و پر 
از محتوای تازه بوده اما اساسا چیز تازه ای در حرفهای طارمی نبود ؛ بازیکنی که 
حالا مورد خشم هواداران تیم نیز هست .ستاره ای که مجموعه رفتارهایش او را 

در موقعیتی قرارداده که قاعدتا نباید در آن جا باشد .
اول؛ فردوسی پور به طارمی می گوید که "تو باعث محرومیت پرسپولیس 
شدی و در این شرایط بهتر بود در این تیم می ماندی." اما طارمی پرسپولیس 
را محروم نکرده است. باشگاه پرسپولیس با علم به مسایلی که میان طارمی و 
ریزه اسپور در ترکیه پیش آمد، با او قرارداد بست و پس از عقد قرارداد با طارمی، 
چندین ماه فرصت داشت که با باشگاه ریزه اسپور یه تفاهم و توافق برسد تا 
کار به فیفا کشیده نشود. درواقع به طور دقیق تر میتوانیم بگوییم که طارمی 
در محرومیت پرسپولیس نقش بسیار کمی داشته و تقصیر بر گردن او نیست. 
)ضمن اینکه از نظر فنی بازگشت طارمی به پرسپولیس، برای این تیم مفید بود 
و او نقش مهمی در قهرمانی پرسپولیس داشت.(با این وصف رای فیفا مطابق با 
فعل و انفعالی است که رخ داده ؛ درواقع فیفا پرسپولیس را به دلیل تخلف از دو 
پنجره نقل و انتقالاتی محروم کرده تا با این کار هواداران و تیم با عواقب تخلف 

بزرگشان مواجه شوند.  
دوم؛ محرومیت 4 ماهه طارمی از فوتبال حرفه یی و محرومیت پرسپولیس از 
دو پنجره نقل و انتقالات از سوی فیفا به چه دلیل بوده؟ به این دلیل که مهدی 
طارمی پیش از پرسپولیس با ریزه اسپور قرارداد بسته بوده و باشگاه پرسپولیس 
هم به دلیل عدم صداقت در این زمینه و عقد قرارداد با طارمی مجازات شده 
است. حالا طارمی در برنامه تلویزیونی ادعایی کرده مبنی بر اینکه طرفین قرارداد 
با هم هماهنگ بوده اند.اما مگر فیفا هم روی همین مسئله دست نگذاشته بود؟ 
بنا بر این چه اتفاق تازه یی رخ داده که این بلوا در فوتبال ایران به پا شده؟ 
مسئله ، برداشت های نه چندان درستی هستند که حالا فرصت طرح شدن در 
مقیاس بزرگ را دارند . برداشتهایی از جنس هواداری که کار روزنامه نگاری را با 
پاتش مواجه می کنند .اگر در ابتدای فصل پیش هواداران پرسپولیس به روزنامه 
نگارانی که انتقال طارمی را غیراخلاقی و دردسر ساز می دانستند حمله می 
کردند، حالا هواداران تیم رقیب ،همان روزنامه نگاران را به عدم صداقت و تمایل 
رنگی متهم می کنند و می گویند چرا شما کاری نمیکنید که از پرسپولیس کسر 

امتیاز بشود ، درحالیکه فوتبال قانونگذار و مرجع قضایی دارد.
 سوم ؛ بگذارید مورد "هاکان" را بررسی کنیم؛ هافبک ترک تبار حال حاضر 
میلان که تا فصل قبل در لورکوزن بازی می کرد. هاکان در فوریه ۲۰۱۷ 
به دلیل اینکه قبلا با ترابوزان اسپور قرارداد بسته بود اما بدون حضور در 
تمرینات این تیم، به لورکوزن رفته بود، 4 ماه از حضور در میدان محروم 
شد اما لورکوزن نه نتایج اش در بوندسلیگا تغییر کرد و نه از لیگ قهرمانان 
اروپا کنار گذاشته شد. یادمان نرود که فیفا وقتی با لورکوزن اینگونه برخورد 
میکند یا بارسلونا و اتلتیکو مادرید را از پنجره های نقل و انتقالات محروم می 
کند، قطعا تحت تاثیر اسم پرسپولیس، در رای صادره در مورد این باشگاه 
هیچ هراسی ندارد. و یادمان نرود که فوتبال چنان بیزنس بزرگی شده که 
بارسلونا و منچستریونایتد و چلسی و اتلتیکو مادرید بر سر جذب استعدادهای 
۱4 ۱۵ ساله و سودای درامدزایی در بلند مدت، از سوی فیفا محروم شده یا 
در استانه محرومیت قرار گرفته اند. یادمان نرود که باشگاه میلان برای حفظ 
دوناروما گلر جوان و ستاره بزرگ تیمش از تمام توانش در زمینه های مختلف 
استفاده کرد و حتا به خواسته دوناروما تن داد و با برادر این بازیکن هم قرارداد 
بست تا دوناروما در سن سیرو ماندنی شود. مسئله به هیچ وجه تطهیر باشگاه 
پرسپولیس و شخص علی اکبر طاهری نیست )که او کوتاهی بزرگی در این 
داستان انجام داده است(، بلکه موضوع این است که این جریانات در فوتبال 
امروز کم نظیر نیست. باشگاه های بزرگ اروپایی هم برای حفظ  نیروهای 
انسانی نخبه خود گاهی راه های پر پیچ و خم را میروند که گاهی منجر به 

احکام فیفا هم می شود.
چهارم ؛ "من میخواستم در پرسپولیس بمانم ولی از یکسری آدم پیام هایی 
دریافت کردم که میگفتند تو نمیتوانی بمانی و برایت بد میشود اگر بمانی." اما 
اقای طارمی! ماجرا خیلی ساده است و نیازی به فشار بعضی آدم ها از بعضی 
جاها نبوده. شما فقط 4 ماه از قراردادت مانده بود و باشگاه از شما خواست 
که یا قراردادت را تمدید کنی یا به تیم دیگری بروی تا درامد برای باشگاه 
ایجاد شود. دقیقا مثل پرونده بزرگترین نقل و انتقال همین زمستان در اروپا؛ 
الکسیس سانچس تا پایان فصل جاری با ارسنال قرارداد داشت و وقتی ونگر 
و مدیران آرسنال دیدند سانچس راضی به تمدید قراردادش نمیشود، او را 
فروختند. به همین سادگی. طارمی در سفسطه زبانی اش اشاره به این نکرده 
که میخواست چه مدت در پرسپولیس امند و مشخص است که منظورش این 
بوده که میخواسته تا پایان فصل بماند و عادل  هم این حرفش را به چالش 
نکشید اما روشن است که طارمی قصد تمدید نداشته و میخواسته تا اخر 
فصل پرسپولیسی بماند و در این شرایط منطقی ترین تصمیم ممکن از سوی 
باشگاه پرسپولیس و برانکو، فروش طارمی بود.اتفاقا باید باشگاه پرسپولیس 
را به همین سبب مورد نقد بیشتری قرار داد که چطور نتوانسته با زیرفشار 
گذاشتن طارمی در همان روزهای ابتدای محرومیت این بازیکن را به عقد 
قرارداد مجاب کند تا رد آمد بیشتری از او کسب کند. چه ، یادمان نرود که 
در نهایت بازگشت طارمی یک خسارت ۸۰۰ هزاردلاری هم به بار آورده که 
حتی دخالت حسن روحانی و رفع و رجوع آن بازهم از  آسیب عمومی اش 

نکاسته است .
پنجم؛ مهمترین تم در گفت و گوی طارمی با فردوسی پور و اصولا مهمترین 
تم در ماجراهای مربوط به طارمی، نه حرکت پرسپولیس است و نه تهدیدات 
برخی افراد و از بعضی جاها. تم اصلی این است که طارمی می خواهد از راه 
های غیرحرفه یی از مواهب مالی و اعتباری زندگی  حرفه ای استفاده کند. 
طارمی به عادل می گوید که "وقتی حکم محرومیت من آمد، آنقدر ناراحت 
بودم که در دبی قبل از بازی با الهلال اصلا نمیخواستم تمرین کنم و خمارلو 
و ترکاشوند امدند توی اتاقم مجبورم کردند که بیایم بیرون و تمرین کنم. و 
نیم ساعت از تمرین گذشته بود که جلوی دوربین قرارم دادند و گفتند که بگو 
خیریتی در کار بوده..." اینجا سوال این است که اصلا شما به عنوان بازیکن 
پرسپولیس، چرا به خودت اجازه دادی که سر تمرین حاضر نشوی؟ مگر شما 
با باشگاه پرسپولیس قرارداد نداری؟ مثلا اگر سوارز با یک خطای شدید سه 
جلسه از همراهی بارسلونا در لالیگا  محروم شود، میتواند برود توی اتاقش 
صبح تا شب به احساس ناراحتی اش ادامه دهد؟ این همه اختیارات را چه 
کسی  به طارمی تفویض کرده؟ و راستی مگر برانکو ایوانکوویچ سه روز قبل 
از بازی با الهلال، به کسی اجازه میدهد که وسط تمرین)و نه قبل از تمرین( 

مصاحبه کند؟
 ششم؛ به تک تک بازیکنان ایرانی که در اروپا موفقیت نسبی داشته اند، 
نگاه کنید. تفاوت اصلی این بازیکنان با بسیاری از همکارانشان که به فوتبال اروپا 
نرسیده اند یا رسیده اند و موفق نشده اند، در چه بوده؟ تکنیک؟ قدرت؟ یا حرفه 
ای گری و تلاش برای راستگویی و پیگیری مسیر مستقیم؟کریم انصاری فر و 
البته کاوه رضایی مثال های درستی هستند که نبوغ برای موفقیت کافی نیست 
. برای ما که سرمایه های فوتبال مان را دوست داریم ، طارمی یکی از اولویت 
های نصیحت و مکالمه خواهد بود تا تغییری در خود بدهد و بیشتر نگران آینده 
و سرمایه اجتماعی ناشی از حضورش در پرسپولیس باشد . اگر امروز علی دایی 
طارمی را به ناسپاسی نسبت به دوستانش متهم کرده ،حتما به عنوان اولین 
مربی بزرگ مهدی تغییر ناخوشایندی را از او حس کرده است .البته ما همچنان 
امیدواریم زیست در قطر و بازی کنار سوپراستاری مثل اشنایدر تاثیر آنی خود 
را روی طارمی بگذارد. بازیکنی که امیدوارکننده  و الهام بخش بوده و ما دوست 

داریم پسر خوب فوتبال ایران باقی بماند.

پنجشنبه -پنجم بهمن ماه 1396-    سال بیستم -   شماره 4482

شفر: 

همه می خواهند استقلال را شکست دهند 

»وینفرد شفر« سرمربی استقلال تهران، تیمش را به بایرن مونیخ تشبیه کرد و 
گفت: تمامی تیم های لیگ برتر به دنبال پیروز مقابل ما هستند. 

شفر روز چهارشنبه در نشست خبری پیش از دیدار مقابل پارس جنوبی جم، 
تصریح کرد: تمام تیم های لیگ برتر مقابل استقلال ۳۰ درصد بیشتر نسبت به 

سایر بازی های خود از توانشان استفاده می کنند.
وی گفت: به بازیکنانم گفته ام که عملکرد آنها به مانند تیم بایر مونیخ آلمان 
است که در بوندسلیگا همه می خواهند مقابل آنها پیروز شوند.شفر با تاکید بر 
اینکه از آخرین شکست تیمش در لیگ زمان زیادی می گذرد، گفت: تمامی 
دیدارهای لیگ را به دقت آنالیز می کنیم و معتقدم سطح فنی مناسب دیدارهای 
نیم فصل دوم به تیم ملی کمک می کند.سرمربی تیم فوتبال استقلال با اشاره به 
اینکه تیم پارس جنوبی جم از کیفیت خوبی برخوردار است، گفت: در دیدارهای 
قبلی مقابل تیم های سایپا و پدیده عملکرد تیم خوب نبود. همیشه فیلم بازی 
های حریفان را به همراه سایر اعضای کادر فنی می بینیم و تلاش می کنیم نقاط 
ضعف و قوت و دیگر مسال تاکتیکی را بررسی کنیم.وی افزود: با همین بررسی ها 

به این نتیجه رسیدیم که از »مهدی قائدی« استفاده نکنیم و در پست او »امید 
نورافکن« را به میدان فرستادیم.شفر گفت: عده ای می گویند که استقلال برابر 
پدیده تدافعی بازی کرد، در حالی که پنج موقعیت گلزنی در برابر دو موقعیت 
حریف داشتیم. مهمتر از همه زدن ضربه آخر برای رسیدن به گل است که »جابر 
انصاری« چنین موقعیتی را داشت و در زدن ضربه نهایی موفق نبود.وی با اشاره 
به اینکه تیمش کار سختی در بازی فردا مقابل پارس جنوبی دارد، افزود: پارس 
جنوبی در ضد حملات خیلی خطرناک است و باید ابتدا آنان را کنترل کرده و 

سپس گلزنی کنیم.
حسینی می تواند در جام جهانی برای تیم ملی بازی کند

او درباره نیمکت نشینی »سیدحسین حسینی«، اظهار کرد: بازی بسیار مهمی 
در جام حذفی داریم و نمی توانستیم یکدفعه رحمتی را به ترکیب اصلی برسانیم. 
اگر رحمتی مقابل پدیده عملکرد خوبی نداشت به طور یقین در دیدار جام حذفی 
نیز از حسینی استفاده می کردیم.یک تیم واقعی برای رسیدن به موفقیت هستیم 

و مسائل جانبی تاثیری در کار ما ندارد.

سرمربی استقلال با بیان اینکه حسینی دروازه بان مطمئنی است، گفت: او می 
تواند در جام جهانی برای تیم ملی بازی کند. البته در استقلال همه روح مشترکی 

دارند و زمانی می توانید پیروز شوید که همه بازیکنان همدل باشند.
رحمتی روی تصمیمات من تاثیر ندارد 

شفر درباره اینکه گفته می شود نظرات رحمتی روی تصمیماتش تاثیر دارد، 
گفت: اگر من را بشناسید، متوجه خواهید شد که چنین کاری نمی کنم. من یک 

مربی جوان نیستم که دیگران در کار من دخالت کنند.
سرمربی تیم فوتبال استقلال درخصوص اینکه آیا تیمش امسال امکان گرفتن 
سهمیه لیگ قهرمان آسیا را دارد یا خیر؟ اظهار داشت: زمانی که به این تیم آمدم 
شرایط خوب نبود، ولی به مرور به رده های بالای جدول رسیدم و می توانیم 

بهتر هم باشیم.
وی درباره گل نشدن ضربه پنالتی امید ابراهیمی در دیدار هفته گذشته 
مقابل پدیده، گفت: پیش از ضربه پنالتی بازیکنان حریف وارد محوطه ۱۸ 
قدم شدند. لازم است بازیکنان استقلال در زدن ضربه نهایی با قدرت ظاهر 
شوند، هر چند که در فوتبال بسیاری از بازیکنان بزرگ هم پنالتی را تبدیل 

به گل نکرده اند. 
تیم ها به راحتی امتیاز از دست نمی دهند 

شفر ادامه داد:  اینکه از استقلال انتظار داشته باشیم در هر بازی با اختلاف سه یا 
چهار گل به پیروزی برسد کمی سخت است، زیرا رقابت ها خیلی سخت شده و 
تیم ها به راحتی امتیاز از دست نمی دهند.سرمربی آلمانی استقلال تهران درباره 
جذب بازیکنان جدید خارجی گفت:  در حال پیگیری هستیم تا دو بازیکن معروف 
که یکی از آنها در آسیا شناخته شده است و پشت مهاجم بازی می کند را به 
خدمت بگیرم. البته شرایط تیم استقلال مانند بعضی از تیم های متمول اروپایی 
نیست که دست روی هر بازیکنی گذاشتم سریع به خدمت بگیرم.وی ادامه داد: 
فقط داشتن یک مهاجم خوب مهم نیست، بلکه باید یک بازیکن پشت مهاجم 
کاربلد داشته باشیم تا توانایی ارسال توپ های خوب به مهاجمان را داشته باشد.

شفر با تاکید بر اینکه تمام مدیران باشگاه درباره جدب مهاجم با وسواس و دقت 
زیادی پیگری می کنند، افزود: البته بازیکنی مانند سجاد شهباز زاده در تیم بود 
که به دلیل نداشتن عملکرد خوب رفت و دو بازیکنی که قرار است بیایند نیز باید 
در اولین فرصت تست پزشکی بدهند.وی درباره مصدومان تیم گفت: وضعیت 
داریوش شجاعیان پس از تست نهایی مشخص می شود و محسن کریمی نیز به 
دلیل مصدومیت غایب است.روزبه چشمی به دلیل اینکه یک بازیکن ملی است 
نمی خواهیم سلامتی او را به خطر بیاندازیم و بر همین اساس ممکن است در 

بازی  روز پنجشنبه نیمکت نشین باشد.

»علی دایی« سرمربی تیم فوتبال سایپا، با اشاره به چالش 
دروغگویی بین »مهدی طارمی« مهاجم سابق سرخپوشان 
و باشگاه پرسپولیس گفت: تمام قسمت های جامعه از جمله 
فوتبال درگیر دروغگویی است و مسئولانی که ربطی به 

فوتبال ندارند در این فضا سازی مقصر هستند. 
دایی روز چهارشنبه در نشست خبری یک روز پیش از دیدار 
این تیم مقابل پدیده در محل سازمان لیگ فوتبال افزود: 
زمانی که یک مقام مسئول به راحتی در حوزه های دیگر 

دروغ می گوید، دیگر انتظاری نباید از فوتبال داشت.
بودم و هیچ وقت دوست  وی گفت: همیشه دنبال حق 
ندارم دروغ بگویم تا از عهده آن بر نیایم. زیرا همیشه مردم 
متوجه همه واقعیت ها می شوند . بر همین اساس به دلیل 
دروغ پردازی های بعضی از آقایان خیلی زود دروغگویی آن 
مشخص شد تا برای مردم همه چیز آشکار شود.سرمربی 
تیم فوتبال سایپا افزود: آقای طارمی با صحبت هایی که در 
برنامه تلویزیونی کرد همه حقایق را شفاف گفت. البته نیاز 
به این شفاف سازی نبود. زیرا پیش از این فدراسیون جهانی 

فوتبال به دلیل عدم صداقت باشگاه، آنها را از نقل و انتقالات 
محروم کرده بود. این درحالی است که افرادی وارد فوتبال 
شده اند که فقط به دنبال مسائل دیگری هستند و تنها ۵ 
درصد به دنبال خدمتند و 9۵ درصد دیگر منافع خودشان را 
دنبال می کردند و از آنجا که می دانند به هیچ نهاد و ارگانی 
پاسخگو نخواهند بود، به راحتی دروغ می گویند.وی افزود: 
البته من به شخصه موافق صحبت های طارمی در یک برنامه 
تلویزیونی نبودم. زیرا هم خودش و هم بازیکنان دیگر را زیر 
سوال برد. اما باید بگویم وی از نظر فنی ایده آل است و زمانی 
که »صمد ابراهیمی« وی را به من معرفی کرد تا از طارمی 
در اردبیل تست بگیرم، در کمتر از یک دقیقه او را قبول 
کردم. با این حال نمی دانم دوستان و راهنمایان طارمی چه 
کسانی هستند که به راحتی چنین صحبت هایی را در برنامه 

تلویزیونی مطرح کرد.
وی افزود:  البته افرادی مانند طارمی باید حمایت شوند تا 
تیم ملی هم موفق شود و لازم است مردم از امثال بازیکنانی 
مانند طارمی ناراحت نشوند. زیرا مشکل از مدیرانی است که 

چنین مشکلاتی را ایجاد می کنند. 
وی درباره مصاف با تیم پدیده نیز گفت: تیم پدیده بازیکنان 
خوبی دارد و در بازی قبل مقابل استقلال نیز عملکرد خوبی 
داشت. اما من به بازیکنان تیم ایمان دارم تا با لطف خدا سه 
امتیاز این دیدار را کسب کنیم. این در حالی است که دیدار 
رفت به دلیل اشتباه داوری و گرفتن پنالتی به سود تیم 
پدیده، بازی به سود تیم حریف برگشت و در نهایت سه بر 
صفر شکست خوردیم که در این دیدار قطعا به دنبال کسب 

سه امتیاز هستیم.
نشست سرمربی تیم پدیده به دلیل تاخیر در پرواز لغو شد.

دیدار دو تیم فوتبال سایپا و پدیده خراسان در چارچوب هفته 
بیست و یکم لیگ برتر باشگاه های ایران، فردا پنجشنبه از 
ساعت ۱۵ و ۳۰ دقیقه در ورزشگاه اکباتان برگزار می شود.

در جدول رده بندی این مسابقات تیم سایپا با ۳۱ امتیاز در 
رده پنجم ایستاده است و پدیده نیز با توجه به 6 امتیازی 
که از این تیم کسر شده با ۲۳ امتیاز در رده دهم جدول 

قرار دارد.

علی دایی: 

دروغگویی مد شده است 

 پیشکسوت تیم فوتبال استقلال گفت: امیدوارم با آمدن مهاجم جدید استقلال مشکل گلزنی این تیم هر چه زودتر حل شود. 
شاهرخ بیانی در خصوص دیدار آبی پوشان برابر پدیده مشهد گفت: بازیکنان استقلال بازی خوبی از خود به نمایش گذاشتند و حتی می توانستند 
در دقایق پایانی با ضربه پنالتی امید ابراهیمی به سه امتیاز دست پیدا کنند که توپ ابراهیمی به گل تبدیل نشد و استقلال به تساوی برابر پدیده 

رضایت داد.
وی تاکید کرد: متاسفانه مشکل گلزنی آبی پوشان همچنان پابرجاست و امیدوارم با آمدن مهاجم جدید این معضل هر چه زودتر برطرف شود تا 
استقلال بتواند از موقعیت های بدست آمده نهایت استفاده را ببرد زیرا این روزها آبی پوشان از گل نزدن مهاجمان خود ضربه زیادی خوردند و امتیازات 
زیادی را از دست داده اند. پیشکسوت استقلال در خصوص اختلاف نظر داوران در مورد پنالتی هم گفت: متاسفانه این روزها اشتباهات داوری بسیار 
زیاد شده و این می تواند برای فوتبال ما مفید نباشد. اتفاقی که برای بازی استقلال برابر پدیده افتاد نشان داد که مشکلات داوری همچنان در فوتبال ما 
وجود دارد. همه معتقد هستند که در زمان زدن ضربه پنالتی بازیکنان پدیده قبل از ضربه زدن وارد محوطه جریمه شدند و پنالتی باید تکرار می شد 
اما داور این دیدار به این مسئله اعتقادی نداشت و این موضوع نشان دهنده آن است که این مشکل هنوز در فوتبال ما اتفاق نظر در بحث داوری وجود 
ندارد. بیانی در مورد قرار گرفتن رحمتی درون دروازه در برابر پدیده گفت: این موضوع به کادر فنی مربوط است و آنها تصمیم می گیرند چه کسی 

درون دروازه قرار بدهند اما بعید می دانم حسین حسینی به خاطر خوردن یک گل بعد از ۱۰ بازی از دروازه بیرون گذاشته شده باشد.
وی در خصوص دیدار پنجشنبه آبی پوشان برابر فوتبال خوزستان گفت: به طور حتم بازی سختی برای استقلال در پیش خواهد بود. هر دو تیم 
بدنبال کسب نتیجه هستند و می خواهند پیروز شوند. فولادی ها بدنبال تثبیت جایگاه خود هستند و استقلال هم می خواهد وضعیت خود را در 
جدول بهبود ببخشد. آبی پوشان بدنبال این هستند تا با پیروزی بر فولاد و با حمایت هوادارانش به ۳ امتیاز دست پیدا کنند و امیدوارم مصدومان 

استقلال هم به این دیدار برسند تا آبی پوشان بتوانند با تمام نفراتشان به مصاف فولاد خوزستان بروند.
پیشکسوت استقلال در پایان خاطرنشان کرد: استقلال این روزها بیش از هر زمان دیگری به حمایت هودارانش نیاز دارد و انشاالله روز پنجشنبه 

طرفداران استقلال در ورزشگاه حاضر می شوند و تیم محبوبشان را مورد حمایت قرار می دهند.

شاهرخ بیانی:

امیدوارم مشکل گلزنی استقلال حل شود

سازمان لیگ فوتبال با تاکید بر اینکه این نهاد براساس مدارک  و ثبت قرارداد بازیکنان کارت بازی آنها را مطابق 
قوانین و مقررات آئین نامه صادر می کند، گفت: سلامت و تبعات قرارداد »مهدی طارمی« و باشگاه پرسپولیس به 

عهده خود آنها است. 
 سازمان لیگ فوتبال روز چهارشنبه با توجه به حواشی به وجود آمده درخصوص فعالیت مهدی طارمی در فصل 
  96-9۵ لیگ برتر فوتبال باشگاه های ایران در باشگاه پرسپولیس و برای شفاف سازی و تنویر افکار عمومی اطلاعیه 

ای درخصوص وضعیت طارمی در باشگاه پرسپولیس صادر کرد که به این شرح است: 
  ۱-  مهدی طارمی در فصل های مسابقاتی 94-9۳ و 9۵-94 اقدام به عقد و ثبت قرارداد با باشگاه پرسپولیس 
نموده است.   ۲-  با توجه به مدارک و قرارداد ارایه شده توسط باشگاه پرسپولیس این بازیکن مجددا در تاریخ ۳۱ 
خرداد ۱۳9۵ اقدام به  عقد قرارداد با باشگاه پرسپولیس به مدت دو فصل ورزشی به شماره ۵9۱/ب/9۵ می نماید 
که این قرارداد در مهلت  مقرر قانونی مندرج در آئین نامه فصل 96-9۵ در هیات فوتبال استان تهران ثبت و 
متعاقبا به سازمان لیگ ارسال می  گردد.     ۳-  پس از ارائه مدارک و با توجه به اینکه هیچ گونه مکاتبه ای در رابطه 
با درخواست  ITC  )کارت بازی( برای بازیکن از فدراسیون  فوتبال ترکیه به طرفین باشگاه ریزه اسپور و فدراسیون 
فوتبال کشورمان ارسال نگردیده بود و همچنین ازسوی  فدراسیون فوتبال کشورمان برای این بازیکن  ITC  صادر 
نگردیده است، بنابراین این بازیکن همچنان تحت نظر  فدراسیون فوتبال و تحت قرارداد باشگاه پرسپولیس بوده و 
وفق مقررات آئین نامه رفتار گردیده است. به گزارش ایرنا »مهدی طارمی« در برنامه تلویزیونی 9۰ درباره حواشی 
رخ داده درخصوص پرونده او و باشگاه پرسپولیس و ریزه اسپور ترکیه به صراحت اعتراف کرد که باشگاه پرسپولیس 

او را وادار به دروغگویی هماهنگ شده در مورد تاریخ قرار داد خود با این باشگاه کرده بود.

سازمان لیگ فوتبال: 

باشگاه پرسپولیس پاسخگوی تبعات قرارداد 
با طارمی است 

 قائم مقام اسبق باشگاه پرسپولیس با بیان اینکه ادعای 
استقلال را نباید جدی گرفت، گفت: صحبت های مهدی 

طارمی را قبول ندارم و باید واقعیت ها را گفت. 
محمدعلی ترکاشوند در گفتگو با رادیو تهران درباره ادعاهای 
مهدی طارمی در خصوص جعل قراردادش گفت: من در مورد 
این موضوع خیلی حرف دارم. هواداران کاملا حق دارند متوجه 
شوند که چه اتفاقی برای باشگاه رخ داده است. پس باید دقیق 
صحبت کرد. دوست عزیزمان در تلویزیون )عادل فردوسی پور( 
مدام می آید و می گوید آقای طاهری قرار است کنفرانس 
خبری بگذارد. باید در این باره توضیح بدهم که آقای طاهری 
قصد داشت روز سه شنبه نشست خبری بگذارد. می توانید از 
گرشاسبی استعلام بگیرید که موکول شد به روز چهارشنبه. 
طاهری از صبح چهارشنبه رفت باشگاه ولی گرشاسبی به 
مجمع فدراسیون رفته بود و طاهری تا ۱۸ هم در باشگاه ماند. 
پس از آن هم زلزله آمد و موکول شد به شنبه هفته بعد که 
تیم از جام حذفی کنار رفت و آقای گرشاسبی گفت این امر 
انجام نشود. این درخواست خود گرشاسبی بود. طاهری فکر 
و ذکرش اقتدار باشگاه بود و دنبال این بود که باشگاه وارد 
حاشیه نشود. وی افزود: آقای طاهری سه روز به باشگاه رفت 
تا این کنفرانس خبری را برگزار کند. الان از آقای گرشاسبی 
بپرسید که چرا این نشست را برگزار نکردند. آخرش گفتند 
اجازه بدهید خودمان یک بیانیه می دهیم که همه چیز بررسی 

شده و شفاف است.
وی درباره اینکه طاهری بعد از چند روز باز می توانست برای 
نشست خبری اقدام کند تاکید کرد: می توانید از گرشاسبی 

بپرسید.
اینکه در  معاون پیشین باشگاه پرسپولیس در خصوص 
ارتباط با طاهری اتهام زیاد است و خودش می توانست یک 
نشست خبری بگذارد؟ تصریح کرد: باشگاه از طاهری خواست 

و خودش هم صلاح دانست انجام ندهد.
معاون اقتصادی باشگاه پرسپولیس در واکنش به صحبت 
های طارمی گفت: حرف های طارمی را اصلا قبول ندارم. 
وکیل او آقای ابراهیمی است و ای کاش ایشان هم دعوت 

می کردید تا صحبت کند. می دانم یک عده پشت این قضیه 
هستند که پرسپولیس را به حاشیه ببرند. دو روز قبل از دربی 
که توانستیم استقلال را ببریم و لیگ هم هنوز تمام نشده بود 
تا به ترکیه برود، با آقای طارمی به تفاهمات لازم برای تمدید 
قرارداد رسیده بودیم. تمام نکات و تمام آپشن ها را بررسی 
کردیم. او گفت می خواهم با داماد و خواهرم به ترکیه بروم. ما 

هم گفتیم برو و سپس رفت و یکباره آنجا قرارداد بست.
وی درباره استعفای وکیل سوئیسی باشگاه پرسپولیس اظهار 
داشت: او دقیقا به باشگاه پرسپولیس گفته است نمی دانم در 
ایران چه اتفاقاتی رخ می دهد و به همین خاطر استعفا داده 
است. می خواهم بگویم ما هیچ دروغی به فیفا نگفته ایم و 
طارمی را هم به زور به پرسپولیس بازنگرداندیم. او خودش  به 

وکیل قانونی اش گفته بود حاضرم فوتبال را کنار بگذارم اما به 
ترکیه برنگردم.

ترکاشوند درباره فایل صوتی اظهارات مهدی طارمی در برنامه 
9۰ گفت: متاسفم که برخی از بازیکنان ما در مکان هایی با 
افرادی جلسه می گذارند و صدای آنها هم ضبط می شود 
جالب اینجاست همین مستندات علیه خودشان استفاده می 
شود. خودش رفته است با آن آقا )حسین هدایتی( صحبت 
کرده و درباره مبالغش هم به توافق رسیده است. آن وقت به 

باشگاه پرسپولیس ربط می دهند.
وی افزود: می خواهم روی یک موضوعی تاکید کنم. درست 
لحظه ای که طارمی برای قرارداد با باشگاه پرسپولیس به 
دفتر آقای طاهری رفته بود از طارمی پرسیده شد بحث آقای 

هدایتی درباره بازگشت تو از ریزه اسپور ترکیه چیست؟ گویا 
همین آقا به طارمی قول داده بود که پولی را جدا از قرارداد با 
باشگاه به وی پرداخت کند اما آقای طاهری صراحتا اعلام کرد 
اگر طرف حسابت فرد دیگری غیر از من که در باشگاه هستم، 
باشد و توافقاتی خارج از ضوابط با آن فرد داشته باشی مشمول 
جریمه می شوی چون بازیکن پرسپولیس هستی و هیچکس 

حق دخالت در این پرونده را ندارد.
وی درباره ادعای حسین هدایتی مبنی بر مراجعات شبانه 
ترکاشوند به دفتر هدایتی برای گرفتن پول تصریح کرد: اصلا 
چنین چیزی اتفاق نیفتاده است. تنها یک بار این جلسه را 
گذاشتیم. او می گوید ساعت دو بامداد جلسه گذاشتند تا 
پول بگیریم. اصلا چنین چیزی نیست. ایشان می گوید صدا 
و ویدیوی ضبط شده من را دارند. از او می خواهم اگر چنین 
مدرکی دارند رسانه ای کنند. او همواره می گوید به عنوان یک 
هوادار به پرسپولیس کمک کنم اما اگر مبالغی را به برخی 
بازیکنان خارج از قراردادهایی که با باشگاه داشتند داده است 

چرا در حسابرسی های شرکتش می آورد.
ترکاشوند اظهار داشت: طارمی فکر می کند دیگر به ایران 
برنمی گردد. من می دانم پشت سر این صحبت ها چه اتفاقاتی 
می افتد، اینکه برخی ها می گویند بیا و علیه برخی مدیران 
صحبت کن. چند جلسه گذاشتیم و آقایان را با هم آشتی دادیم 

و گفتیم ما یک تیم هستیم.
بعضی  ادعای  درباره  پرسپولیس  باشگاه  اقتصادی  معاون 
از مسئولان باشگاه استقلال مبنی بر اینکه باید قهرمانی از 
پرسپولیس به خاطر این تخلفات گرفته شود، گفت: باید از 
خود این آقایان بپرسید. باتوجه به اختلافات زیادی که از نظر 
امتیازات با ما دارند دنبال بهانه هستند تا خودشان را به ما 
نزدیک کنند. این یک بحث تبلیغاتی است. زیاد جدی نگیرید!

ترکاشوند درباره در آمد ۸۰ تا ۱۰۰ میلیاردی پرسپولیس 
گفت: ما سند تمام این پول ها را داریم. یک مقدار بزرگنمایی 
شده است. باشگاه ذیحساب دارد. تمام پول ها به خزانه باشگاه 
واریز شده است. تمام پرداختها و ذیحساب باید مدارک داشته 

باشد. اگر مدارک نداشته باشد اصلا امضا نمی شود.

گرشاسبی اجازه نداد نشستی برگزار شود؛ 

ادعای معاون سابق پرسپولیس: طارمی را فریب ندادیم

پژمان راهبر * 



5 علمی و سلامت 

نقش منیزیم در پیشگیری از 5 بیماری خطرناک 
کمبود منیزیم شرایط خطرناکی است، تا حدودی به دلیل این که تشخیص آن تقریبا 
غیرممکن است. علائم آزاردهنده ای که به طور معمول با دریافت منیزیم به میزان کافی از 
بین می روند شامل ضعف عضلانی، اسپاسم های عضلانی/گرفتگی های پا، انقباض چشم، 
احساس سوزن سوزن شدن، خستگی، حالت تهوع، افسردگی، اضطراب، تحریک پذیری، 
اختلال کمبود توجه و بیش فعالی، آکنه پوستی و اگزما می شوند. اما آنچه خطر واقعی 
را ایجاد می کند این است که کمبود منیزیم با چندین بیماری مزمن از جمله بیماری 
قلبی، سکته مغزی، دیابت نوع ۲، سردردهای میگرنی و پوکی استخوان پیوند خورده است.

کمبود منیزیم و بیماری قلبی 
مطالعه ای جدید با حضور 4۱4 بیمار مبتلا به بیماری قلبی که کمتر از ۵۰ سال سن 
داشتند، انجام شد. سطوح منیزیم شرکت کنندگان در این مطالعه اندازه گیری شد و 
سپس شرایط آنها به مدت دو سال زیر نظر قرار گرفت. پژوهشگران دریافتند میزان حمله 
قلبی بین افرادی با سطوح کم منیزیم در مقایسه با آنهایی که بیشترین میزان منیزیم 
را داشتند، هشت برابر بیشتر بوده است. مطالعه ای دیگر که توسط مرکز مطالعه قلب 
فرامینگام انجام شد نیز مصرف ناکافی منیزیم را با احتمال بیشتر ابتلا به آترواسکلروز 
)تصلب شرایین( در افرادی که سابقه مشکل قلبی نداشتند، نشان داد. افزون بر این، 
پژوهشگران کره ای نیز طی یک مطالعه دریافتند سطوح کم منیزیم با نرخ بالاتر ابتلا 
به آترواسکلروز مرتبط بوده است. آنها بین سال های ۲۰۱۰ تا ۲۰۱۲ به بررسی شرایط 
۳4,۵۵۳ شرکت کننده پرداخته و دریافتند که احتمال ابتلا به آترواسکلروز بین افرادی 
که از سطوح کم منیزیم برخوردار بودند، بیش از دو برابر بیشتر از گروهی بود که از سطوح 
عادی این ماده معدنی برخوردار بودند. خبر خوب این است که افزایش مصرف منیزیم به 
طور قابل توجهی کاهش خطر ابتلا به بیماری قلبی را در پی دارد. حتی افزایش ۵۰ میلی 
گرمی مصرف منیزیم در روز نشان داده است که کلسیفیکاسیون شریانی را به میزان ۲۲ 
درصد کاهش داده و این درصد برای گروهی که کمترین میزان مصرف منیزیم را داشتند، 
در مقایسه با گروهی که بیشترین میزان مصرف را داشتند ۵۸ درصد بود. این ارتباط در 
زنان قوی تر از مردان بود. از سوی دیگر، منیزیم به حفظ ریتم عادی قلب کمک می کند. 
مصرف این ماده معدنی احتمال فیبریلاسیون دهلیزی و آریتمی قلبی را کاهش می دهد. 
نتایج یک مطالعه ارتباط بین مصرف منیزیم بیشتر با کاهش خطر مرگ قلبی ناگهانی را 
نشان داد.  در مطالعه ای دیگر، مصرف مکمل منیزیم به بهبود نتایج آزمایش های چربی 
خون و فشار خون در افرادی که این مکمل را دریافت می کردند، نسبت به گروه مصرف 

کننده دارونما کمک کرد.
کمبود منیزیم و سکته مغزی 

بیماری مغزی عروقی روندی مشابه را نسبت به سطوح منیزیم نشان داده است. در فوریه 
 American Journal ۲۰۱۲ یک تجزیه و تحلیل بزرگ شامل هفت مطالعه که در نشریه
of Clinical Nutrition منتشر شد و در مجموع بیش از ۲4۱ هزار نفر را شامل می شد، 
نشان داد که ۱۰۰ میلی گرم منیزیم اضافی در روز خطر سکته مغزی را به میزان ۸ درصد 

کاهش می دهد.
کمبود منیزیم و دیابت نوع 2 و پیش دیابت 

مطالعه ای که در سال ۲۰۱4 انجام شد، نشان داد، بیماران مبتلا به دیابت نوع ۲ که 
به مدت سه ماه ۳۰۰ میلی گرم منیزیم در روز دریافت کرده بودند به طور قابل توجهی 
کاهش سطوح قند خون ناشتای خود )۱۸4 میلی گرم در دسی لیتر به ۱۲۵ میلی گرم 
در دسی لیتر( و دو ساعت پس از خوردن غذا )۲۳9 میلی گرم در دسی لیتر به ۱۸9 
میلی گرم در دسی لیتر( را تجربه کردند، اما تغییری در گروهی که دارونما دریافت می 
کردند، مشاهده نشد. سطوح کم منیزیم با تشدید رتینوپاتی دیابتی و نابینایی نیز مرتبط 
است. مطالعه ای دیگر در سال ۲۰۱4 نشان داد، افرادی که به دیابت نیستند نیز در 
صورت مصرف مکمل منیزیم از اثر محافظتی این ماده معدنی بهره مند می شوند. در این 
مطالعه پژوهشگران دریافتند منیزیم وضعیت متابولیک، حساسیت به انسولین، و فشار 
خون افرادی با وزن عادی و سطوح انسولین بالا را بهبود بخشیده است. این مساله از 
اهمیت ویژه ای برخوردار است، زیرا افراد بسیاری از ابتلا به مقاومت به انسولین و/یا سندرم 

متابولیک آگاهی ندارند.
کمبود منیزیم و سردردهای میگرنی 

در یک مطالعه کوچک که در سال ۲۰۰۷ با حضور ۱4۰ بیمار مبتلا به میگرن انجام 
شد، پژوهشگران دریافتند سطوح منیزیم در این افراد نسبت به افراد عادی به طور قابل 
توجهی کمتر است. هرچه سطوح منیزیم در این بیماران کمتر بود، تکرر میگرن در آنها 

بیشتر مشاهده شد.
کمبود منیزیم و پوکی استخوان 

کمبود منیزیم در نتیجه تشکیل کریستال در سلول های استخوانی به صورت مستقیم 
در کاهش تراکم معدنی استخوان نقش دارد و همچنین به واسطه کاهش ترشح هورمون 
پاراتیروئید و همچنین ایجاد کمی التهاب نقشی غیر مستقیم در این زمینه ایفا می کند. 
تجزیه و تحلیلی بزرگی که در سال ۲۰۱6 درباره شرایط ۱,۳49 زن یائسه انجام شد، 
نشان داد که سطوح کم منیزیم یک عامل خطرآفرین برای ابتلا به پوکی استخوان بوده 
است. در کنار مصرف مکمل های خوراکی منیزیم، شما می توانید از روغن منیزیم یا حمام 
نمک فرنگی اصل نیز برای تامین منیزیم مورد نیاز بدن خود استفاده کنید، زیرا این ماده 
معدنی به راحتی از طریق پوست جذب می شود. حتی اگر فکر می کنید که با مصرف 
مغزهای خوراکی، ماهی، گوشت قرمز، سبزیجات برگدار تیره، حبوبات، غلات کامل، و میوه 
ها به میزان کافی منیزیم دریافت می کنید، برای بهبود سطوح آن می توانید از مکمل 

نیز استفاده کنید.

سرد بودن بینی نشانه استرس است
داشتن استرس با علائمی روی بدن مشخص می شود که یکی از آن ها سرد شدن بینی 

است.
متخصصان انگلیسی در مطالعه ای دریافتند زمانیکه فرد تحت استرس است حجم خون 
در ناحیه صورت تحلیل می رود و بینی سرد می شود. متخصصان با استفاده از دوربین 
تصویربرداری حرارتی مشاهده کردند که استرس موجب می شود بینی و صورت سرد شود. 
در شرایط خطرناک همچون زمان بیرون پریدن از ماشین یا گریختن از مقابل خودرویی 
که با سرعت به سمت شما می آید بخش هایی از بدن مثل عضلات و پاها به حجم بیشتری 
خون نیاز دارند و در این شرایط خون از صورت به این نواحی منتقل می شود. همچنین 
روزنامه گاردین به برخی دیگر از علائم ظاهری بدن هنگام داشتن استرس اشاره کرده  
که به شرح زیر است: داشتن احساس تپش قلب: استرس باعث می شود آمیگدال مغز 
پیامی را برای غده هیپوتالاموس ارسال کند که هورمون هایی را در سیستم عصبی مرکزی 
ترشح می کند و مواردی از قبیل تنفس، ضربان قلب و گوارش را در کنترل دارد. در 
تهدیدهای آنی، آدرنالین ترشح می شود. در نتیجه آن ضربان قلب سریع تر شده، ماهیچه ها 
دچار گرفتگی و نفس کشیدن سریع تر می شود. دلشوره داشتن: غدد دورن ریز هورمون 
کورتیزول یا استرس را ترشح می کنند که می تواند عملکرد بدن را در واکنش به تهدیدات 
استرس زا تنظیم کند. به طور مثال، سیستم گوارش نسبت به دست ها و پاها در هنگام 
دویدن خون کمتری نیاز دارد و هنگامیکه مسیر جریان خون تغییر کند فرد دچار احساس 

دلشوره می شود. 
داشتن احساس کسالت: ترشح مکرر کورتیزول به طور مثال در مواقع داشتن استرس 
حاد باعث می شود سیستم ایمنی ضعیف شده و فرد را در برابر سرماخوردگی ها و عفونت ها 
مستعد می کند و موجب احساس کسالت و بیماری می شود. عدم توانمندی در کنترل 
استرس: در شرایط استرس مزمن و مکرر عملکرد مغز در برخی نواحی که با عملکردهای 
احساسی و فیزیولوژی مرتبط است، تحلیل می رود. احساس پیر بودن: متخصصان در یک 
بررسی روی DNA کودکانی که در معرض استرس مزمن بودند دریافتند استرس موجب 
آسیب دیدن سلول هایی می شود که سطح آسیب دیدگی این سلول ها با چندین سال 

فرسودگی آن ها برابر است.

متخصص طب ایرانی مطرح کرد

استرس و اضطراب مهم ترین عامل بیماری
 فشار خون

متخصص طب ایرانی با بیان اینکه فشار خون یکی از بیماری های رایج  و خطرناک  است، 
گفت: علاوه بر استرس و اضطراب، سابقه ژنتیکی، نارسایی های قلبی و کلیوی،  مشکلات 

تیروئیدی و تغذیه نامناسب از دیگر عوامل بروز این بیماری هستند.
محمود قادری متخصص طب ایرانی ، با بیان اینکه امروزه بیماری فشار خون رایج ترین 
و در عین حال خطرناک ترین بیماری محسوب می شود،  گفت:  در بحث عوامل بروز این 
بیماری چند عامل نقش اساسی دارد. وی عوامل ایجاد بیماری فشار خون را استرس 
و اضطراب، سابقه ژنتیکی، نارسایی های قلبی و کلیوی، مشکلات غده تیروئید، تغذیه 

نامناسب، کم تحرکی )چاقی( عنوان کرد.
قادری در ادامه افزود: عوامل ایجاد این بیماری استعمال دخانیات و مواد مخدر،  تصلب 

شرائین، مصرف زیاد قرص های ضد بارداری در بانوان و آلودگی هوا هستند.
متخصص طب ایرانی در خصوص پیشگیری و درمان بیماری فشار خون گفت:  علاوه بر 
پرهیز از عواملی که باعث ایجاد و تشدید این بیماری می شود، کاهش استرس و کنترل 

تنش های عصبی، روحی و روانی نقش مؤثری در درمان دارند.
وی همچنین اندازه گیری به موقع و مرتب فشار خون را امری مهم برشمرد و افزود: 
انجام آزمای هایش دوره ای برای بررسی وضعیت قند، چربی خون، سلامتی کلیه ها و غده 

تیروئید امری ضروری است.
قادری گفت: ورزش و تحرک کافی، مصرف کم نمک و پرهیز از استعمال سیگار، الکل، 
مواد مخدر و کاهش چربی های اشباع و کلسترول به همراه رژیم غذایی مناسب )استفاده 
از میوه و سبزیجات( در کاهش فشار خون نقش مهمی دارند. متخصص طب تغذیه 
مناسب در کاهش فشار خون را امری مهم خواند و بیان داشت: چای ترش، آناناس، قارچ 

و آفتابگردان برای درمان این بیماری مهم است. 
همچنین نور خورشید در کاهش فشار خون نقش دارد. وی توصیه کرد:  گل گاو زبان 
در تشدید بیماری فشار خون نقش مهمی دارد، لذا برای جلوگیری از تبعات آن باید با 

لیموترش میل شود. همچنین زالودرمانی راه بسیار مناسبی برای درمان است.

نخود از خانواده ی حبوبات و دارای طعم جالبی است که در بسیاری از غذاهای محبوب 
جهان یافت می شود. این دانه های پرخاصیت چه در یک کاسه هوموس مراکشی باشند، 
چه در یک سوپ اسپانیایی و یا یک خورش کاری هندی شما را بدون این که تغییری 
در سایز کمرتان به جود آورند، سیر می کنند. در اینجا به برخی از خواص برتر نخود در 

سلامتی پرداخته ایم، با ما همراه باشید... 
کاهش کلسترول

فقط ۲ فنجان نخود، کل نیاز روزانه به فیبر رژیمی را تأمین می کند و خبر بهتر این که 
این فیبرها هم شامل فیبر محلول است و هم فیبر غیر محلول؛ که دومی باعث کاهش 
کلسترول بد خون یا همان LDL می شود. اخیراً یک تحقیق علمی نشان داد که نخود 
باعث کاهش سطح کلسترول حتی بیشتر از سایر مواد غذایی با مقادیر فیبر برابر می شود.

کمک به کاهش وزن
هر کسی که رژیم غذایی گرفته باشد می داند که فشارهای گرسنگی حتی قوی ترین 
اراده ها را هم ضعیف می کند. این که کالری دریافتی تان را کم کنید بدون این که دلتان 
دائم ضعف برود، چالش بزرگی است که دائم روی اعصابتان است. اینجا یکی از مواد غذایی 
فوق العاده که می توانید وارد رژیم غذایی تان کنید، نخود است. ۱ فنجان نخود فقط ۲69 
کالری انرژی دارد، اما نصف نیاز روزانه تان به فیبر و ۳۰ درصد پروتئین مورد نیاز شما را 
تأمین می کند و هر دوی این ها به تنظیم انسولین که موجب ذخیره ی چربی در بدن 
می شود، کمک می کنند. با این تفاسیر می توانید یک فنجان نخود برای وعده ی ناهار 
میل کنید و تا شام سیر بمانید. در راستای همین موارد یک تحقیق نشان داد شرکت 
کنندگانی که از نخود به عنوان میان وعده در بین وعده های غذایی شان استفاده کرده 
بودند، میزان رضایت بیشتری را گزارش دادند و میل کمتری به پرخوری در وعده های 

غذایی اصلی داشتند.
حفاظت از پوست

نخود در بسیاری از مناطق آب و هوایی گرم و آفتابی دیده می شود و این خبر خوبی 
است برای کسانی که آن را مصرف می کنند؛ چرا که مانند یک کرم ضد آفتاب طبیعی 
عمل می کند. در واقع نخود حاوی مقادیر بالایی از یک ماده ی مغذی به نام منگنز است به 
طوری که فقط یک فنجان نخود پخته ۸۵ درصد از مقدار مورد نیاز روزانه ی این ماده ی 
معدنی را تأمین می کند که به عنوان آنتی اکسیدان در سلول های پوست عمل می کند. 
منگنز همچنین از پوست در برابر آسیب نور ماوراءبنفش یا همان UV محافظت می کند 

که باعث کاهش جوش ها و بثورات پوستی می شود.
تقویت ایمنی بدن

 C توصیه ی عمومی بر این است که هنگامی که احساس سرماخوردگی کردید ویتامین
بیشتری دریافت کنید؛ اما محققان در مورد اثربخشی آن در مبارزه با سرماخوردگی تردید 
دارند. در واقع ویتامین ث بیشتر به پیشگیری کمک می کند تا درمان اما با این وجود، 
اغلب محققان به اتفاق آرا "روی" را تأیید می کنند. روی مانع تکثیر رینوویروس )ویروس 
سرماخوردگی انسانی( که مسئول سرماخوردگی است، می شود. نخود ۲۳٪ از نیاز روزانه 

شما به روی و همچنین 64٪ نیاز روزانه شما به مس را تأمین می کند. 

سلامت گوارش
همان طور که می دانید فیبر بخشی از گیاهان است که حل نمی شود و کمک می کند تا 
سیستم گوارش شما به درستی فعالیت کند. به همین دلیل است که پزشکان دائماً توصیه 
می کنند 4۰ درصد از رژیم غذایی خود را از غذاهای غنی از فیبر تهیه کنید که قطعاً نخود 

یکی از بهترین منابع آن می باشد.
تنظیم قند خون

متأسفانه، روز به روز به تعداد افرادی که با دیابت نوع ۲ دست و پنجه نرم می کنند، افزوده 
می شود. اگر شما نیز یکی از میلیون ها نفر در سراسر جهان هستید که نیاز به تنظیم قند 
خون دارید، حبوبات مانند نخود را به رژیم غذایی خود اضافه کنید. پزشکان به مصرف 
حبوبات و سبزیجات نشاسته ای به دلیل فیتوکمیکال ها و فیبرهایشان توصیه می کنند. 
نخود به طور آهسته هضم می شود و بدون این که قند خون را تحت تأثیر ناگهانی قرار 
دهد موجب کاهش سطح هموگلوبین A۱C می شوند. هموگلوبین گلوکوزیله یا همان 

A۱C میزان قند خون در دو تا سه ماه گذشته را نشان می دهد. 
افزایش انرژی بدن

یک فنجان نخود حاوی 64٪ مس و ۲6٪ آهن مورد نیاز روزانه است. این دو ماده ی 
معدنی با هم به عنوان یک تیم فوق العاده کار می کنند تا شما را پر انرژی کنند. آهن 
برای ترکیب شدن با سلول های قرمز خون و جلوگیری از کم خونی به مس نیاز دارد. در 
عین حال، مس مسئول انتقال انرژی به سلول ها و در نتیجه ایجاد حس سیری طولانی 

مدت است.
عضله سازی

"اگر شما گیاهخوار باشید، نمی توانید به اندازه ی کافی پروتئین دریافت کنید!" این باور 
رایج همیشه هم صادق نیست کما اینکه بسیاری از ورزشکاران و بدنسازان گیاهخوار نیز 
از آن مطلع اند.  پروتئین ها از ۲۰ اسیدآمینه ی مختلف تشکیل شده اند و واقعیت این است 
که همه آن ها در گیاهان یافت نمی شوند. این اسیدهای آمینه اجزای تشکیل دهنده ی 
عضلات را فراهم می کنند که برای انقباض عضلانی لازم می شوند و هنگامی که عضله 
منقبض می شود، رشد می کند. ۱ فنجان نخود یک سوم پروتئین مورد نیاز توصیه شده 
در روز را برای شما تأمین می کند. بنابراین آن ها را با پروتئین موجود در آجیل، سبزیجات، 

ماهی، یا منابع حیوانی ترکیب کنید تا پروتئین خود را تکمیل کرده و قوی شوید!
سلامت سیستم عصبی

واقع  در  می کند.  کمک  عصبی  سیستم  سلامت  به  همچنین  نخود  پروتئین 
آمینواسیدهای پروتئینی به انتقال دهنده های عصبی در مغز کمک می کنند تا وظایفشان 

را به خوبی انجام دهند. 
اثرات مهم آنتی اکسیدانی

نخودها منبع خیلی خوبی از سلنیوم هستند. سلنیوم یک ماده ی معدنی است که به 
عملکرد مناسب آنزیم های کبدی کمک کرده و ترکیبات سرطان زا را از بدن دفع می کند. 
نخودها همچنین منبع فولات هستند که به تشکیل سلول هایی که از سرطان در بدن 

جلوگیری می کند، کمک می کنند.

 

دانشمندان دلیل عدم نشت پوست انسان را با توجه 
به از دست دادن روزانه ۵۰۰ میلیون سلول دریافتند.

پوست ما ممکن است گاهی اوقات موجب رنجش 
ما شود، اما چیزی که ما همیشه می توانیم به آن تکیه 
داشته باشیم این است که با وجود این واقعیت که هر 
۲4 ساعت حدود ۵۰۰ میلیون سلول پوستی از بین 
می رود، هیچوقت خون و عرق از آن نشت نمی کند تا 

به همه جا پاشیده شود.
در واقع تمام لایه بیرونی پوست ما، هر دو تا چهار 
هفته به طور کامل عوض می شود، اما هرگز دچار 

نشتی نمی شود.
دانشمندان فکر می کنند دریافته اند که چرا پوست 

ما چنین است. پوست از ترکیب منحصر به فردی 
tetrakaidecah("از اشکال به نام "تتراکایدکاهدرونز

edrons( ساخته شده است که هرگز دچار شکاف 
نمی شود.

"ریکو تاناکا" از کالج امپریال لندن که یکی از اعضای 
تیم تحقیقاتی است، گفت: مطالعه ما همچنین به ما 
کمک می کند تا ببینیم که چگونه سلول هایی که 
پوست ما را تشکیل می دهند، می توانند یک مکانیسم 
ایجاد کنند تا یک نوع چسب که سلول ها را با یکدیگر 
متصل می کند، بسازند تا اطمینان حاصل شود که 

پوست ما یکپارچگی خود را حفظ می کند.
"تاناکا" و همکارانش تصمیم گرفتند تا لایه های 

پوست)اپیدرم(  را که  پوست  و محافظتی  مختلف 
پستانداران را تشکیل می دهند، بررسی کنند.

مطالعات قبلی نشان داده اند که اپیدرم پستانداران 
دارای دو مانع اصلی فیزیکی در دو لایه بالایی پوست 

است.
در نزدیکی سطح پوست، یک مانع هوا-مایع توسط 
"لایه  که  است  تشکیل شده  پوست  لایه خارجی 
شاخی")corneum stratum( نام دارد و در زیر آن 
یک مانع مایع-مایع توسط اتصالات محکم در مناطق 
شکل  موزاییک  سلول های  بین  باریک  فوق العاده 
پوست که عملا نشت ناپذیر هستند، تشکیل شده 
 )granulosum stratum("است که "لایه گرانولوزوم
نام دارد. در حالی دانشمندان به مدت طولانی در 
حال مطالعه لایه های خارجی پوست هستند که به 
با  و  بین می روند  از  پوست  طور مداوم سلول های 

سلول های جدیدتر و سالمتر جایگزین می شوند.
نکردن  نشت  از  اطمینان  برای  گرانولوزوم  لایه 
پوست بسیار مهم است، زیرا این لایه ای است که 
اتصالات محکم در آن شکل می گیرند و لایه خارجی 

پوست بدون آن نمی تواند ایجاد شود.
فرایند  در  مهمی  نقش  همچنین  لایه  این 

پوست اندازی دارد.

این فانوس با شمع برق تولید می کند!دلیل عدم نشت پوست انسان مشخص شد
یک شرکت نروژی فانوسی ساخته که با استفاده از یک شمع، برق لازم را برای روشن نگه 

داشتن چند چراغ ال ای دی به مدت 6 ساعت فراهم می کند.
یک شرکت نروژی فانوسی ال ای دی ساخته که با انرژی گرمایی یک شمع کار می کند!

 این شرکت ThermTechنام دارد و فانوسLuminiser Lantern را ساخته که در حال 
حاضر مشغول جمع آوری سرمایه است.

در این فانوس از یک شمع کوچک برای روشن کردن چند چراغ ال ای دی به مدت 6 
ساعت استفاده می شود.

دستگاه هایی که بتوانند به طور مستقیم گرما را به الکتریسیته تبدیل کنند از اوایل قرن 
نوزدهم میلادی ساخته شده اند.  در دهه ۱94۰ میلادی روسیه چراغ های کراسین را تولید 

می کرد که با استفاده از ترموالکتروالکتریک رادیو را در مناطق دور افتاده فعال می کرد.
همچنین از دستگاه های ترموالکتریک برای تولید برق در فضا پیماها مانند کاوشگرها روی 

سطح مریخ یا حتی ساعت های هوشمند استفاده می شود.
از سوی دیگر درسال های اخیر از  سیستم های ال ای دی برق برای اجاق های صحرایی، 

گجت های پوشیدنی و رنگ استفاده شده است.
 Luminiser به هرحال اجاق های صحرایی با سوزاندن چوب الکتریسیته تولید می کنند اما

Lantern به جای چوب از شمع به عنوان منبع گرما استفاده می کند.
به گفته شرکت تولید کننده این چراغ می تواند روشنایی ۱۵ تا ۲۰برابر یک شمع تولید 
کند. وزن این چراغ 4۵۰ گرم  و ارتفاع آن ۱4 سانتی متر است. Luminiser Lantern اکنون 

با قیمت ۷۷ دلار در وب سایت Kickstarter عرضه شده است.

اتوبوسی که ۲۰ ثانیه ای شارژمی شود!
یکی از دانشگاه های سنگاپور اتوبوسی ساخته که فرایند شارژ آن ۲۰ ثانیه طول می کشد. 

این وسیله نقلیه با هر شارژ می تواند مسافت ۳۰ کیلومتر را طی کند.
دانشگاه فنی نانیانگ سنگاپور مشغول آزمایش یک اتوبوس الکتریکی است که شارژ آن فقط 
۲۰ ثانیه طول می کشد.  این اتوبوس که NTU-Blue Solutions Flash Shuttle نام گرفته  
 NTU-Blue Solutions Flashآن را ساخته است. البتهBlueSG ۲۲ صندلی دارد و شرکت
Shuttle مجهز به باتری است و در صورت نیاز با کمک آن می تواند ۳۰ کیلومتر را طی کند. 
اما در درجه اول برای حرکت از نیروی الکتریسیته ابرمخزن هایی کمک می گیرد که طی ۲۰ 
ثانیه شارژ می شوند. فرایند شارژ در ایستگاه های اتوبوس و هنگام سوار و پیاده شدن مسافران 
انجام می شود. فرایند شارژ به وسیله یک بخش اتصال تلسکوپی انجام می شود. اتوبوس با هر 
بار شارژ می تواند فقط ۲ کیلومتر طی کند. به همین دلیل ایستگاه های اتوبوس با توجه به 
این موضوع ساخته شده اند.  به گفته شرکت تولید کننده، هزینه تولید و راه اندازی این نوع 
اتوبوس بسیار کمتر از ترامواهای الکتریکی معمول است. در حال حاضر قرار است این اتوبوس 

به مدت دوسال آزمایش شود.

تولید اولین اسکنر اثر انگشت شفاف قابل نصب 
بر روی شیشه

یک شرکت ژاپنی برای اولین بار موفق به تولید اسکنر اثر انگشتی شده که قابل الصاق به 
شیشه های شفاف است. شرکت جی دی آی که از بزرگترین تولیدکنندگان نمایشگرهای ال 
سی دی در دنیاست، در سال های اخیر بر روی تولید نمایشگرهای OLED سرمایه گذاری 
کرده و حالا به طراحی حسگرهای پیشرفته علاقمند شده است. اسکنرهای اثرانگشت امروزی 
که در گوشی ها، لپ تاپ ها و غیره به کار می روند از سیلیکون بهره می گیرند و در نتیجه نمی 
توانند شفاف باشند. همین مساله استفاده از آنها بر روی سطوح شفاف را دشوار می سازد اما در 
حسگرهای اثرانگشت جی دی آی از شیشه استفاده شده و لذا استفاده از آنها هیچ محدودیتی 
ندارد. حسگرهای اثرانگشت شفاف می توانند جایگزین حسگرهای سیلیکونی شوند که امروزه 
در گوشی ها به کار می روند. لذا در آینده می توان از آنها به راحتی در نمایشگرهای گوشی ها 
استفاده کرد. انتظار می رود این حسگرها تا قبل از ماه مارس سال ۲۰۱9 تجاری سازی شده 

و در دسترس عموم قرار بگیرد.

راهکاری مفید برای کاهش علائم بیماری ام اس 
نتایج یکی از بزرگترین مطالعات علمی صورت گرفته تا به امروز درباره بیماری 
ام اس و سبک زندگی نشان داده است که غذا خوردن و زندگی سالم می تواند نقش 

چشمگیری در بهبود علائم این بیماری داشته باشد.
 افراد بسیاری این مساله را ثابت کرده اند که رژیم غذایی و سبک زندگی سالم 
می تواند شرایط زندگی آنها را به رغم ابتلا به بیماری ام اس بهبود ببخشد. افرادی که 
رژیم های غذایی پالئو، رژیم های غذایی مبتنی بر مواد غذایی گیاهی و گزینه های 

سالم دیگر را دنبال می کرده اند، بهبود شرایط خود را تجربه کرده اند.
اما تاکنون پژوهش چندانی درباره این که یک سبک زندگی سالم تا چه اندازه 

می تواند به افراد مبتلا به بیماری ام اس کمک کند، انجام نشده بود.
کدام رژیم غذایی و سبک زندگی برای بیماری ام اس مناسب است؟ 

مطالعه ای که توسط پژوهشگران دانشکده پزشکی دانشگاه جان هاپکینز انجام شده 
است، نشان می دهد افرادی که یک رژیم غذایی سالم را دنبال می کنند، با اختلاف 

بسیار در مبارزه با بیماری ام اس موفق تر عمل می کنند.
این مطالعه گزارش های تغذیه ای و داده های سلامت 6,9۸9 بیمار مبتلا به انواع 
مختلف  ام اس را شامل می شد. بر همین اساس، افرادی که سالم ترین رژیم غذایی 
را مصرف می کردند، ۲۰ درصد احتمال کمتری داشت ناتوانی شدید داشته باشند. 

همچنین، آنها ۲۰ درصد احتمال کمتری داشت به افسردگی شدید مبتلا باشند.
پژوهشگران اطلاعاتی فراتر از رژیم غذایی را جمع آوری کرده و در همین راستا 
اطلاعات مربوط به وزن، سطح فعالیت جسمانی و وضعیت سیگار کشیدن را نیز 
مد نظر قرار دادند. آنها دریافتند این عوامل می توانند در کاهش شدت بیماری موثر 

باشند. در حقیقت، نتایج سبک زندگی سالم بسیار شگفت انگیز بود.
افراد مبتلا به بیماری ام اس که سالم غذا می خوردند، ورزش می کردند، وزن سالم را 
حفظ می کردند و سیگار نمی کشیدند، نسبت به آنهایی که یک سبک زندگی سالم 
را دنبال نمی کردند، ۵۰ درصد احتمال کمتری داشت به افسردگی مبتلا باشند، ۳۰ 
درصد احتمال کمتری داشت با خستگی شدید مواجه باشند و 4۰ درصد احتمال 

کمتری داشت درد را تجربه کنند.
همچنین، پژوهشگران چندین رژیم غذایی سالم که برای افراد مبتلا به بیماری 
ام اس مفید بودند )از جمله رژیم غذایی دکتر تری والز و رژیم غذایی پالئو( را مورد 
بررسی قرار دادند و دریافتند افرادی که این رژیم های غذایی را دنبال می کنند، 

احتمال کمتری دارد با ناتوانی شدید مواجه باشند.
پس سالم زندگی کردن می تواند تغییری بزرگ در شرایط بیماری ام اس ایجاد کند. 

شما ممکن است بر اساس تجربه شخصی خود متوجه این نکته شده باشید.
بهترین رژیم غذایی برای بیماری ام اس 

اما یک رژیم غذایی سالم برای فرد مبتلا به بیماری ام اس چه چیزی است؟ در 
مطالعه دانشگاه جان هاپکینز پژوهشگران میزان سلامت رژیم غذایی هر فرد را بر 

اساس چند عادت غذایی ساده اندازه گیری کردند:
مصرف میوه ها و سبزیجات بیشتر

مصرف غلات کامل و حبوبات بیشتر
مصرف گوشت قرمز و گوشت فرآوری شده کمتر

مصرف قند کمتر از خوراکی های شیرین مانند دسرها و نوشیدنی های شیرین شده
ساده به نظر می رسد، این گونه نیست؟ در حقیقت، این دستورالعمل ها تا حد 
زیادی شبیه به رژیم غذایی مدیترانه ای هستند، در نتیجه برای بهبود علائم بیماری 

ام اس می توانید دنبال کردن این رژیم غذایی را نیز مد نظر قرار دهید.

۱۰فایده ی نخود برای سلامتی

پرخاصیت ترین 
عضو خانواده 

حبوبات!

مقیاس  کردن  کوچک  با  هاروارد  دانشگاه  مینیاتوری  ربات های  بخش  محققان 
ربات های "دلتا" موفق به ثبت رکوردهای جدیدی در حوزه سرعت و دقت شدند.

ربات های دلتا گونه ای از ربات های موازی هستند که از سه بازو متصل به مفصل و 
تکیه گاه اصلی ساخته شده اند. مهمترین ویژگی ربات های دلتا توانایی انجام حرکات 
دقیق و سریع با حداکثر ظرافت است. ربات های دلتا با توجه به توانایی های منحصربه فرد 

و قیمت ارزان بهترین گزینه برای بسته بندی محصولات تولیدی در کارخانه هستند.
ربات ساخته شده توسط محققان دانشگاه هاروراد با نام "میلی دلتا" شناخته می شود. 
این ربات از نظر سرعت و دقت بی نظیر در انجام حرکات به عنوان یک رکورد در این 

صنعت شناخته می شود.

ربات های دلتا با دو ویژگی منحصربه فرد به بهترین گزینه برای مصارف صنعتی تبدیل 
شده اند. اولین ویژگی این ربات ها موتورهای ثابت است. شاید مهمترین تفاوت ربات های 
دلتا و ربات های انسان نما ثابت بودن موتورها و سبک شدن بازوها است. همین نکته 

ظریف باعث شده تا بازوها سبک تر شوند تا سرعت و دقت حرکات افزایش یابد.
دومین ویژگی منحصربه فرد ربات های دلتا سطح اتکای مشترک یا موازی بودن بازوها 
با یکدیگر است که رعایت همین اصل باعث شده تا این نسل بهترین گزینه برای انجام 

وظایفی مثل برداشتن و گذاشتن اشیاء شوند.
ربات محققان دانشگاه هاروارد در ابعاد ۱۵ میلی متر ساخته شده و با ظرفیت ۱.۳ گرم 

قادر است حرکات را با فرکانس بسیار بالای ۷۵ هرتز تکرار کند.

شرکت دی جی آی تازه ترین پهپاد خود موسوم به ماویک ایر را روانه بازار کرده که قابل تاکردن است و می توان آن را 
به راحتی در جیب جای داد. این پهپاد مجهز به یک دوربین ۱۲ مگاپیکسلی کوچک، چهار پره ملخی برای پرواز و سیستم 
حرکتی نرمی است که باعث می شود در حین حرکت بدون لرزش عکس ها و ویدئوهای باکیفیتی تهیه کند. این پهپاد می 
تواند در صورت لزوم عکس های پانوراما با دقت ۳۲ مگاپیکسل تهیه کند. بدین منظور دوربین پهپاد یادشده ۲۵ عکس را 
با یکدیگر ترکیب کرده و تصویری با نمای افقی یا عمودی تهیه می کند. سیستم جدید نصب شده بر روی این پهپاد باعث 
تنظیم خودکار نور و رنگ عکس می شود. پهپاد ماویک ایر برای تهیه ویدئو با دقت 4K و با سرعت ۳۰ فریم در ثانیه قابل 
استفاده است. همچنین می توان تصاویری با پخش آهسته با دقت ۱۰۸۰ پیکسل و با سرعت ۱۲۰ فریم در ثانیه با استفاده 
از پهپاد یادشده تهیه کرد. حافظه داخلی این پهپاد ۸ گیگابایت است و می توان با نصب کارت حافظه اس دی این رقم را 
افزایش داد. برای استخراج عکس ها و فیلم ها می توان از پورت Type-C ۳.۰ USB استفاده کرد. ابعاد این پهپاد ۱6۸ در 
۱۸4 در 64 میلیمتر است که در صورت تا زدن به ۱6۸ در ۸۳ در 49 میلیمتر کاهش می یابد. وزن این پهپاد نیز 4۳۰ گرم 
است. باتری ۲۳۷۵ میلی آمپری این پهپاد برای ۲۱ دقیقه استفاده کافی است و حداکثر سرعت آن به حدود ۷۰ کیلومتر در 

ساعت می رسد. قیمت این پهپاد ۸۰۰ دلار است.

یکی از دغدغه های کاربران در زمان استفاده از اینترنت و 
وبگردی میزان احترام به حریم شخصی و اطمینان از عدم 

تلاش سایت ها برای دسترسی به اطلاعات شخصی است.
 امروزه برخی مرورگرهای اینترنتی مانند تور و داک داک 
گو با تمرکز بر روی مساله حفظ حریم شخصی طراحی 
شده اند. طراحان مرورگر داک داک گو، به تازگی یک برنامه 
موبایلی و یک افزونه برای مرورگر اینترنتی خود طراحی کرده 
اند که به حفظ بیشتر حریم شخصی در حین استفاده از وب 

سایت ها کمک می کند.
برنامه موبایلی یادشده Privacy Browser نام دارد و 

در صورت استفاده از آن برای دسترسی به وب سایت ها 
با استفاده از تلفن همراه می توان از ردگیری فعالیت ها 
توسط ابزار پیشرفته شرکت هایی مانند گوگل و فیس بوک 
جلوگیری کرد. شرکت های یادشده بدون اطلاع کاربران از 
این ابزار برای جمع آوری اطلاعات در مورد عادات کاربری 
افراد و فروش این اطلاعات به بیشترین قیمت به شرکت 
های تبلیغاتی استفاده می کنند.Privacy Browser در 
زمان استفاده کاربر از یک وب سایت، ابزار ردگیری فعالیت 
های وی توسط برنامه های مخفی شرکت های تبلیغاتی را 
بلوکه می کند. همچنین اگر وب سایتی دارای نسخه ای 

رمزگذاری شده با پیشوند https باشد، برنامه مذکور کاربر 
را به طور خودکار به سمت همان نسخه هدایت می کند.

این برنامه علاوه بر بلوکه کردن مزاحمان، گزارش هایی 
 Privacy در مورد آنها برای کاربر ارسال می کند. همچنین
Browser به هر وب سایت بر مبنای میزان احترام به حریم 
شخصی نمره می دهد. نمره A به معنای شرایط مطلوب و 

نمره F به معنای بدترین شرایط است.
افزونه جدید این شرکت که امکانات مشابهی دارد برای 
مرورگرهای کروم، فایرفاکس و سافاری در دسترس و قابل 

استفاده است.

ساخت سریع ترین ربات "دلتای" جهان در دانشگاه هاروارد

تولید پهپاد تاشوی جیبی با قابلیت تصویربرداری فوق دقیق

با این برنامه از میزان رعایت حریم شخصی در سایت ها مطلع شوید
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یک مقام مسئول در سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم  اعلام کرد

خروج صنایع آلاینده از سطح شهر قم 
رئیس اداره بهداشت، امنیت، محیط زیست و انرژی سازمان صنعت، معدن و تجارت 
استان قم گفت: به منظور کاهش آلودگی های زیست محیطی، خروج صنایع آلاینده 
از محدوده شهر قم و انتقال آنان به شهرک های صنعتی و فضاهای دور از سطح شهر، 
با همکاری سایر دستگاه های اجرایی در دستور کار سازمان صنعت، معدن و تجارت 

استان قرار گرفته است.
جواد ناطق در گفت و گو با ر ایرنا، افزود: رعایت استانداردهای محیط زیستی از 
جمله مهمترین محور فعالیت های صنعتی و معدنی است و در همین راستا اقدام 
های گسترده ای از طرف سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم انجام شد تا هم 
سطح آلایندگی واحدهای تولیدی کاهش یابد و هم این واحدها به سمت استفاده از 

انرژی های پاک، تشویق شوند.
وی بیان کرد: سال های متمادی بود که وجود واحدهای سنگ کوبی در مسیرهای 
ورودی به شهر قم، معضل های زیست محیطی ایجاد کرده بود که با همکاری 
استانداری و شورای شهر قم، توانستیم این واحدها را با ارائه مشوق های اقتصادی 
از محدوده شهر خارج و به کنار معادن سنگ منتقل کنیم.وی با اشاره به هدف 
گذاری استان برای انتقال واحدهای صنعتی فعال در محدوده شهر قم به شهرک 
های صنعتی، ادامه داد: اقدام دیگری که در راستای کاهش آلودگی های ناشی از 
فعالیت های صنعتی در شهر قم صورت گرفت، ایجاد شهرک تخصصی 96 هکتاری 
برای فعالیت خوشه صنعتی کفش و دمپایی استان در کنار شهرک صنعتی شکوهیه 
بود که با همکاری شرکت شهرک های صنعتی صورت گرفت و شرایط برای انتقال 
واحدهای تولید کننده کفش و دمپایی که در محدوده شهر قم فعالیت می کنند به 

آن منطقه فراهم شد.
* قانون هوای پاک فرصتی برای کاهش آلودگی ها 

 ناطق همچنین گفت: قانون هوای پاک فرصت بسیار مطلوبی را برای کاهش 
آلودگی ها در بخش صنعت و معدن ایجاد کرد، در این قانون پیش بینی های لازم 
برای جابه جایی واحدهای آلاینده از محدوده شهر دیده شده است و سطح نظارت 
ها از واحدهای صنعتی برای ارزیابی رعایت استانداردهای محیط زیستی افزایش 

خواهد یافت.
وی افزود: سازمان صنعت، معدن و تجارت قم با همکاری اداره کل حفاظت محیط 
زیست و سایر دستگاه های نظارتی استان، تذکرهای لازم را به واحدهای آلاینده 
استان ابلاغ و برای رفع این مشکل، مهلت معینی را تعیین می کند تا مسئولان 
آن واحدهای صنعتی با اقدام های کارشناسی و مهندسی مورد نیاز همچون نصب 
سیستم های فیلتراسیون و کنترل آلودگی، حجم آلایندگی را کاهش و به وضعیت 
استاندارد برسانند؛ یا واحد صنعتی خود را به مکان دیگری که از محدود شهر فاصله 
دارد منتقل کنند و اگر هیچ کدام از این اقدام ها موثر نبود، بر اساس قانون با واحدهای 
آلاینده برخورد می شود.وی ادامه داد: کارگاه های آموزشی قانون هوای پاک برای 
کارشناسان سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم برگزار و به همه بخش های 
نظارتی این سازمان تاکید شد، اولویت اصلی برای انجام فعالیت های صنعتی و معدنی 
در استان قم حفظ محیط زیست بر اساس راهبرد توسعه پایدار است.با توجه به 
اهمیت هوای پاک، از سال ۱۳۸۰ برای مقابله با آلودگی هوا برنامه کاهش آلودگی هوا 
مصوب و اجرا شد که یکی از برنامه هایی که از سوی دولت به مجلس رفت، قانون 
هوای پاک است. سال 9۰ لایحه ای از سوی دولت تهیه و به مجلس ارسال شد تا 
ایرادها برطرف شود و بعد از بررسی در سال 96 به عنوان قانون هوای پاک تصویب و 

به تمام دستگاه های دولتی ابلاغ شد. 
*   تولیدانرژی خورشیدی فرصت طلایی برای صنعت استان  قم

رئیس اداره بهداشت، امنیت، محیط زیست و انرژی سازمان صنعت، معدن و تجارت 
استان قم در بخش دیگری از این گفت و گو اظهار کرد: این استان از قابلیت های 
خوبی برای تولید انرژی خورشیدی برخوردار است و می توان حجم بالایی از انرژی 
مورد نیاز بخش صنعت و معدن را از طریق انرژی خورشید تامین کرد؛ در همین راستا 
قرار است سازمان صنعت، معدن و تجارت استان به عنوان الگو، بخشی از انرژی مورد 

نیاز خود را از طریق انرژی خورشیدی تامین کند.
وی افزود: استفاده از انرژی خورشیدی موضوعی است که در شماری از معادن استان 
قم نیز به اجرا درآمده است و باعث کاهش استفاده از سوخت های فسیلی آلاینده 

همچون گازوئیل در این واحدها شده است.
وی ادامه داد: واحدهای صنعتی استان قم نیز می توانند برای روشنایی و گرمایش 
محیط کار خود از انرژی خورشیدی استفاده کنند و سهم بزرگی در کاهش آلودگی 
های گازی داشته باشند.استان قم دارای ۳۰۰ روز آفتابی در طول سال است که نشان 

از ظرفیت مطلوب استان در بهره گیری از انرژی خورشیدی دارد.
* بازیافت سرب تنها به میزان نیاز استان قم انجام خواهد شد

 ناطق پیرامون وجود برخی از واحدهای بازیافت سرب نیز در استان قم گفت: 
بازیافت سرب یکی از راههای کاهش آلودگی این ماده برای محیط زیست است، چرا 
که به هر حال بسیاری از صنایع به سرب نیاز دارند و اگر این ماده را از طریق بازیافت 
بدست نیاورند باید سرب را از معادن استخراج کرد که این کار حجم آلودگی بسیار 
بیشتری را وارد محیط زیست می کند.وی بیان کرد: با این حال بهتر است بازیافت 
سرب از باطری های فرسوده و مواد مانند آن، در حد نیاز استان قم انجام شود و سطح 
فعالیت واحدهایی که در این زمینه مشغول به کار هستند، محدود شود.وی ادامه داد: 
واحدهای بازیافت سرب فعال در استان قم باید به فناوری های جدید مجهز شوند و 
یا تغییر کاربری دهند و به تولید محصول های دیگر روی آورند.ناطق افزود: تیم های 
مشترک سازمان صنعت، معدن و تجارت، اداره کل حفاظت محیط زیست و مرکز 
بهداشت استان بر روی عملکرد این واحدها نظارت دقیق خواهند داشت تا آلودگی 
های ناشی از بازیافت سرب سلامت شهروندان را درمعرض خطر قرار ندهد.در هر سال 
بیش از ۱۰۰ هزار تن باطری فرسوده در استان قم بازیافت می شود که این میزان 

بسیار بیشتر از نیاز استان می باشد.
استانداردهای  رعایت  با  فقط  نمک  دریاچه  از  معدنی  مواد  *برداشت 

بین المللی 
جواد ناطق بیان داشت: حیات دریاچه نمک برای متولیان بخش صنعت و معدن 
استان قم از اهمیت ویژه ای برخوردار است و اگر در فرایند استخراج مواد معدنی به 
این نتیجه برسیم که فعالیت برخی از واحدهای بهره بردار در دریاچه نمک می تواند 
منجربه آسیب دیدن و یا خشک شدن قسمتی از آن شود، به طور حتم از این کار 

جلوگیری خواهیم کرد.
وی با اشاره به این که فرایند استخراج مواد معدنی از بستر دریاچه نمک تا تکمیل 
نشدن مطالعات کارشناسی لازم آغاز نخواهد شد، افزود: بر اساس راهبرد توسعه 
پایدار استان، هیچ گاه اجازه نخواهیم داد برداشت مواد معدنی از دریاچه نمک موجب 
برخواستن گرد و غبار از بستر آن شود و سلامت شهروندان در معرض خطر قرار گیرد.

وی ادامه داد: بر مبنای برنامه ریزی های انجام شده، تنها واحدهایی می توانند 
برای استخراج مواد معدنی از دریاچه نمک اقدام کنند که علاوه بر رعایت سختگیرانه 
ترین استانداردهای محیط زیستی، دارای پیشرفته ترین ابزارهای بهره برداری مواد 
معدنی باشند و بتوانند محدوده مورد بهره برداری را در کمترین زمان به حالت اولیه 

بازگردانند.
دریاچه نمک در ناحیه شرقی استان قم و درحد فاصل سه استان قم، سمنان و 
اصفهان قرار گرفته و بزرگترین دریاچه فصلی و فراشور کشور است که حدود ۲۰۰ 
هزار هکتار وسعت داشته و یک سوم آن در محدوده جغرافیایی استان قم قرار گرفته 
است و دارای ساختار  ناطق بیان کرد: سازمان صنعت، معدن و تجارت قم در کارگروه 
مخاطرات زیست محیطی استان عضویت دائم دارد و فعالیت های انجام شده برای 

کاهش آلایندگی ها در بخش صنایع و معادن به اطلاع این کارگروه می رسد.

مدیرعامل شرکت شهرك های صنعتی استان قم  اعلام کرد

طراحی و جانمایی استقرار فعالان خوشه 
کفش و دمپایی ماشینی قم 

مدیرعامل شرکت شهرك های صنعتی استان قم، از طراحی و جانمایی استقرار 
فعالان خوشه کفش و دمپایی ماشینی در شهرك صنعتی شکوهیه استان خبر داد.

امیر طیبی نژاد در حاشیه بازدید از سومین نمایشگاه کفش استان با اعلام این خبر  
اظهارداشت: بر اساس نیاز استان و همچنین درخواست های فعالان صنعت کفش و 
دمپایی ماشینی استان طی سال های اخیر طرح استقرار این صنعت در شهرك های 

صنعتی در دستور کار شرکت شهرك های صنعتی قم قرار گرفت.
وی افزود: بر همین اساس کار مطالعاتی، طراحی وتملك زمین توسط معاونت 
های فنی، برنامه ریزی و صنایع کوچك این شرکت به صورت همزمان آغاز شد و 
خوشبختانه توانستیم در ماه مبارك بهمن فاز جانمایی و طراحی استقرار فعالان خوشه 

کفش و دمپایی ماشینی در شهرك صنعتی شکوهیه را به اتمام برسانیم.
مدیرعامل شرکت شهرك های صنعتی قم با بیان اینکه این جانمایی در فاز توسعه 
شهرك صنعتی شکوهیه دیده شده است خاطرنشان ساخت: با توجه به سیاست های 
راهبری سازمان صنایع کوچك مبنی بر استقرار متمرکز صنوف تولیدی در شهرکهای 
تخصصی، طراحی صورت گرفته به گونه ای است که کلیه فعالان صنعت کفش و 
دمپایی استان در یك فاز توسعه این شهرك صنعتی و در کنار فاز شیمیایی که تولید 

کننده مواد اولیه همین محصول است مستقر خواهند شد.
وی در ادامه با تقدیر از همراهی و افزایی و نگاه فرا بخشی اداره کل محیط زیست 
استان با شهرك های صنعتی قم برای انجام این مهم تاکید کرد: اجرایی شدن این طرح 
در راستای سیاست ها و برنامه های عملیاتی اداره کل محیط زیست مبنی بر جمع 
آوری صنوف تولیدی و مزاحم از سطح شهر و استقرار آنها در شهرك های صنعتی 
صورت پذیرفته است. طیبی نژاد در پایان ابراز داشت: با انجام فاز جانمایی و طراحی 
این طرح امیدواریم بزودی عملیات اجرایی آماده سازی زمین مورد نیاز نیز شروع شود 
تا بدنبال آن  اجرای فاز استقرار فعالان خوشه کفش و دمپایی ماشینی در شهرك 

صنعتی شکوهیه را شاهد باشیم.

 گزارش: فرزانه جلالیان 

سنی نداشت، هنوز کودکی بیش نبود اما ژست سیگار دست گرفتنش او را 
بزرگ کرده و نگاهش سرشار ازغرور؛ غروری که به او اعتماد به نفسی کاذب 
بخشیده بود و باور نمی کردی که نوجوانی با این سن و سال کم این گونه سیگار 

به دست بگیرد و به آن پُک بزند. 
در همین حال دوستی را دیدم که به او نزدیک شد او هم بی محابا و بدون 
خجالت از رهگذران، سیگاری آتش زد و بر گوشه لب گذاشت و شروع به گپ و 
گفت با دوستش کرد؛ با گذر از خیابان به فکر فرو رفتم هرچند زیاد برایم عجیب 
نبود چرا که سن مصرف سیگار کاهش یافته و قبح اجتماعی آن از بین رفته 
است اما سوالات ریز و درشتی در ذهنم رقم زد. اینکه دخترکان نوجوان با سیگار 
کشیدن به کجا می روند و آخر داستانشان چه می شود؟ اینکه آیا آنها معتادان 
آینده هستند و آیا داستان به همین سیگار ختم می شود؟ شنیده اید که می 

گویند اعتیاد به موادمخدر از سیگار شروع می شود! 
این روزها در جامعه شاهد استعمال سیگار توسط نوجوانان کم سن و سال حتی 
در بین دختران نوجوان هستیم؛ نوجوانانی که تازه از پوسته کودکی سر درآورده 

اند و قصد دارند به دیگران ثابت کنند که »بله ما هم هستیم.« 
نکته قابل تامل آنکه در حال حاضر هیچ منعی برای مصرف سیگار در خیابان 
های شهرمان وجود ندارد و گویی قبح اجتماعی این امر شکسته شده و از بین 
رفته است یعنی دیگر سیگار کشیدن حتی برای زنان و دختران در انظار عمومی 

و کوچه و خیابان تابو نیست. 
حال این سوال مطرح است که آیا قانونی وجود دارد که منع مصرف سیگار را 
به ما گوشزد کند؟ آیا فروش و استعمال سیگار برای نوجوانان آزاد است و یا منع 
قانونی وجود دارد؟ سن و سال استعمال سیگار از چه سنی مجاز است و اینکه چرا 

قانون بازدارنده ای برای کنترل جوانان وجود ندارد؟ 
** سیگار معضلی جهانی

 بررسی محققان نشان می دهد که مصرف سیگار، یکی از معضلات جهانی 
است که زنگ خطری جدی برای جامعه، خانواده و نسل جوان به شمار می آید. 
کارشناسان معتقدند تا چند دهه آینده، مرگ و میر ناشی از استعمال سیگار 
در دنیا بویژه در کشورهای درحال توسعه که روند سیگاری شدن روبه افزایش 
است؛ پا از اپیدمی فراتر خواهد نهاد. آنها همچنین معتقدند که حس بزرگی، لذت 
جویی و تمرکز هنگام مطالعه از دلایل ترغیب نوجوانان و جوانان به استعمال 

سیگار است. 
در حال حاضر کشورمان از قانون جامع کنترل و مبارزه ملی با دخانیات در 
کشور برخوردار است؛ قانونی که ۱۵ شهریور ۱۳۸۵ در کشور به تصویب رسیده 
و شامل ۲۰ ماده اجرایی است اما به درستی اجرا نمی شود. یعنی با گذشت ۱۱ 

سال از تصویب، همچنان شاهد ضعف اجرایی آن هستیم. 
طبق این قانون، فروش و عرضه دخانیات به افراد زیر ۱۸سال توسط عرضه 
کنندگان ممنوع است و متخلف باید علاوه بر ضبط فرآورده های دخانی کشف 
شده، به جزای نقدی محکوم شود اما شاهدیم که سیگار حتی به صورت نخی، 
توسط مغازه ها و دکه های روزنامه فروشی به نوجوانان کم سن و سال فروخته 

می شود، یعنی منعی برای خرید وجود ندارد. 
متخصصان معتقدند که سیگار اعتیاد آور است؛ به همین جهت است که رهایی 
از اعتیاد حاصل از سیگار، دشوار است و همین امر دلالت بر اهمیت پیشگیری 

برای از میان بردن یا کاستن این معضل دارد. 
نتیجه تحقیقات به عمل آمده نشان می دهد که بیشتر سیگاری های امروز، 
سیگار کشیدن خود را از سنین زیر ۱۸ سال و در دوران نوجوانی شروع کرده اند، 

بنابراین لازم است که برنامه ریزی جدی و اقدامات پیشگیرانه انجام شود.
  **  ۳درصددختران و ۱۲درصد پسران در کشور سیگار می کشند 

دکتر محمدرضا مسجدی دبیرکل جمعیت مبارزه با استعمال دخانیات ایران 
با ابراز نگرانی از وضعیت مصرف دخانیات در کشور به خبرنگار ایرنا می گوید: 
در حال حاضر ۳ درصد دختران و کمتر از ۱۲درصد پسران دانشجوی سال اول 
سیگار و قلیان می کشند که این آمار برای دانشجویان سال آخر در دختران به 

۸درصد و در پسران به بیش از ۲۰ درصد می رسد. 
محمد اسماعیل افشار عضو هیات مدیره جمعیت مبارزه با استعمال دخانیات 
هم می گوید: ۲۵ نوع سرطان در اثر مصرف سیگار ایجاد می شود که در راس 

آن سرطان ریه است. 
وی می افزاید: مصرف هرنخ سیگار پنج دقیقه از عمر را کم می کند و به دستگاه 
تنفسی، دستگاه گوارش، پوست، توانایی جنسی، قلب و عروق و کلیه اثر سوء 
می گذارد؛ این اثرات باعث ایجاد بیماری های فراوان در افراد سیگاری می شود. 

** هر سه ثانیه یک مرگ با مصرف سیگار
 دکتر امان قرایی مقدم جامعه شناس درباره شیوع مصرف سیگار در بین جوانان 
می گوید: شیوع مصرف سیگار در نقاط مختلف جهان با هم تفاوت دارد اما سن 
شروع مصرف سیگار تا حدودی در همه کشورها مشابه یکدیگر است و از حدود 

۱۱ - ۱6سالگی آغاز می شود. 
وی با بیان اینکه مصرف سیگار در جهان هر سه ثانیه یک نفر را به کام مرگ می 
کشاند، می گوید: از حدود ۳میلیون نفری که سالانه در جهان بر اثر عوارض ناشی 
از مصرف سیگار فوت می شوند یک میلیون نفر آنان به کشورهای در حال توسعه 

تعلق دارد و روند سیگاری شدن در کشورهای توسعه یافته رو به افزایش است.
این مدرس دانشگاه خوارزمی، آمار سیگاری ها را در کشور حدود ۱۲میلیون نفر 
اعلام می کند و می گوید: مصرف سیگار، بار اقتصادی بزرگی بر دوش خانواده و 

جامعه تحمیل می کند.
وی می افزاید: سیگاری ها در کشور ما نیز سالانه بیش از ۳6۵ میلیارد تومان 

صرف خرید سیگار می کنند. 
این کارشناس با بیان اینکه سیگار کشیدن نه تنها سلامت فرد سیگاری بلکه 

سلامت اطرافیان وی را به مخاطره می اندازد، 
می گوید: هرچند کشت توتون و تولید سیگار موجب اشتغال و درآمد ارزی و 
رونق اقتصادی کشورها می شود، اما حقیقت آن است که صنعت دخانیات با زیان 

اقتصادی بسیار شدیدی همراه است. 
قرائی مقدم ادامه می دهد: هزینه های درمان عوارض ناشی از مصرف سیگار هم 
به مراتب بیشتر از در آمدهای حاصل از صنعت دخانیات است چرا که استعمال 

سیگار علاوه برسلامت جسم، سلامت روانی افراد را هم به خطر می اندازد. 
قرائی مقدم می گوید: سیگار علاوه برآنکه خود اعتیار آور است، زمینه ساز 
اعتیاد به سایر مواد افیونی نیز هست. جامعه ای که در آن استعمال دخانیات رواج 
پیدا کند همانند جامعه بیمار است زیرا رهایی از اعتیاد بسیار دشوار خواهد بود. 

** بازگشت 75 درصدی به استعمال سیگار
 قرائی مقدم می گوید: برآوردها نشان می دهد در بهترین مراکز بازپروری 
شانس بازگشت بعد از ترک بیش از ۷۵ درصد است و همین امر دلالت بر اهمیت 

پیشگیری و کاستن این معضل جهانی دارد.
وی خاطرنشان می کند: از سال های ۱9۷۰ به بعد، بیشتر فعالیت های سازمان 
بهداشت جهانی )W.H.O( و دیگر جوامع بهداشتی از درمان به سوی پیشگیری 

از اعتیاد به دخانیات معطوف شده است. 
این جامعه شناس، پیشگیری از اعتیاد به استعمال دخانیات را مستلزم انجام 
اقدامات چند جانبه می داند و می گوید: یکی از ارکان مهم این اقدامات آگاه 
سازی و ایجاد نگرش منفی درباره سیگار کشیدن در میان افراد غیرسیگاری در 

معرض خطر است. 
این محقق می افزاید: طراحی برنامه آگاه سازی در جامعه لازم است و باید 
بدانیم که نوجوانان ما بیشتر در چه سنی سیگار کشیدن را امتحان می کنند؟ 
تا بتوانیم سن مناسب را برای ارائه برنامه آگاه سازی، مشخص کنیم. دیگر آنکه 

باید بدانیم انگیزه غالب که سبب گرایش جوانان ما به مصرف سیگارمی شود، 
چیست و امتحان کردن سیگار با کدام یک از عوارض اجتماعی و خانوادگی 

ارتباط بیشتری دارد؟
قرائی مقدم می گوید: بررسی تحقیقات به عمل آمده بر روی سیگاری ها نشان 
می دهد که عوامل مختلفی همچون فردی، خانوادگی و اجتماعی در شیوع 
مصرف سیگار موثر است و این امر در بین دانش آموزان دبیرستانی در نقاط 
مختلف جهان یکسان نیست و عوامل گوناگونی در مصرف سیگار دانش آموزان 

دبیرستانی دخالت دارد. 
** فروش نخی سیگار عامل مصرف سیگار

 مجید ابهری رفتار شناس و پژوهشگر مسائل اجتماعی هم می گوید: متاسفانه 
زشتی زدایی از مصرف سیگار در جامعه باعث شده که حداقل سن مصرف به ۱4 
سال برسد که علت اصلی این زشتی زدایی ها در فیلم ها و سریال ها است یعنی 
در 9۰درصد از فیلم های ماهواره ای و سریال ها، مصرف سیگار بین زن و مرد 
امری عادی بوده و در جامعه ما با کمال تاسف برخی از نوجوانان و جوانان مصرف 

سیگار را نشانه امروزی بودن و بزرگ شدن می دانند.
وی براین باور است که فروش نخی سیگار در دکه ها و مغازه ها بستر اصلی و 
مهم رواج مصرف سیگار در بین نوجوانان است و هیچ سازمان و نهادی خود را 

مسئول مقابله با این وضعیت نمی داند. 
ابهری می گوید: درحال حاضر دختران جوان در انظار عمومی سیگار مصرف 
می کنند که اگر با این وضعیت مقابله نشود جمعیت دختران سیگاری با پسران 
برابری خواهد کرد. در حال حاضر مصرف سیگار در بین دختران در مقایسه با 

پسران یک به سه می باشد. 
**تهیه آسان قلیان و سیگار عامل افزایش گرایش 

ابهری تهیه آسان مصرف قلیان و سیگار در اماکن عمومی توسط نوجوان و 
جوانان را دلیل عمده گرایش نوجوانان به سیگار بیان می کند. وی همچنین 
بر این باور است که 9۵درصد از معتادن ابتدا با سیگار آشنا شده سپس به مواد 

مخدر کشیده شده اند. 
وی می افزاید: متاسفانه درحال حاضر فروش کاغذ سیگار و توتون های باز، برای 
ساخت سیگار برای فرزندان ما تبدیل به سرگرمی و امتیاز اجتماعی شده است و 
در دکه ها و مغازه ها به فروش می رسد که نهادهای متولی باید فکری برای آن 
بکنند.  او ادامه می دهد: فروش کاغذ سیگار یکی از مقدمات گرایش به اعتیاد 
بوده و برخورد سلبی نتیجه مناسب نخواهد داد بلکه آموزش و پیشگیری بسیار 
مناسب تر است. در برخی موارد شاهدیم که جوانان گل و گراس را در توتون 

سیگار مخلوط کرده و مصرف می کنند. 
این رفتار شناس اجتماعی می گوید: بیان زیان های سیگار و عواقب شوم آنها 
در بدن انسان از طریق رسانه ها و مهم تر از همه مقابله با تک فروشی سیگار می 
تواند از جمعیت سیگاری بکاهد و می توان با ایجاد سرگرمی های مناسب برای 
جوانان بطور رایگان یا ارزان، افکار آنها را به سوی ورزش و سلامت هدایت کرد تا 

از مصرف سیگار دور شوند.

تهیه آسان قلیان و سیگار عامل افزایش گرایش 

ژست نامتعارف نوجوانان در شهر؛ سیگار دیگر تابو نیست! 

چشمانی پر از خشم، نگرانی و ترس از مسائل روزهای بعد 
از فرار وجه مشترک نوجوان و جوانی است که به تصور یافتن 
است  قادر  و گمان می کرد  ترک کرد  را  بهتر خانه  فردایی 

سرنوشت خود را آنگونه که می پسندد تغییر دهد. 
معضلی به نام فرار از خانه به عنوان یک آسیب بزرگ اجتماعی 
دختر و پسر نمی شناسد، هر چند که شاید بتوان ناخوشایندی 
های اجتماعی و اقتصادی را علت آن برشمرد اما در واقع ناشی 

از بی هویتی فرهنگی است .
به بیانی فرار از خانه نقطه آغازین بسیاری از مسائل و اختلالات 
رفتاری و عاطفی است ، فرد فراری با انتخاب مکانی غیر از 
خانواده وارد دنیایی از واقعیات تلخ می شود که با گرفتاری در 

آن تصور می کند دیگر راه بازگشتی نیست .
فرار، مسئله ای که تنها به ایران اختصاص ندارد ، طبق آمار 
سازمان بهداشت جهانی سالانه یک میلیون نوجوان ۱۳ تا ۱9 

ساله از خانه فرار می کنند که ۷4 درصد آنها دختر هستند. 
ابعاد  در  باید  را  فرزندان  گریزی  خانه  علت  کلی،  طور  به 
شخصیتی و محیط اطراف آنان جست و جو کرد که به باور 

تحلیل گران اجتماعی، مسایل فرهنگی، اقتصادی و اجتماعی 
حاکم بر فضای خانواده و جامعه، بسترساز جزیره ای شدن رفتار 

و در نتیجه تلاش برای یافتن روزنه فرار از این وضعیت است. 
**فرار رو به سراب

 برخوردهای جبری، محدود کردن و تحمیل عقاید و نظرات 
از جمله شیوه های سنتی تربیت و رفتار با فرزندان است که 
سبب گریزآنان از تنگناهای جبری خانواده و فرار می شود، رفتار 
ناسازگارانه ای با توجه به پیامدهای سوء آن یکی از آسیب های 
خانوادگی و اجتماعی جامعه شناخته می شود. آسیبی که می 

تواند بهداشت روانی فرد و جامعه را تحت تاثیر قرار دهد. 
حال با در نظر گرفتن این موضوع که انگیزه فرار هم بر حسب 
جنس، سن، تحصیلات و محیط زندگی متفاوت است می توان 
گفت: اثبات وجود و جلب توجه اطرافیان و اجبار آن ها برای 
اجرای مطالبات از جمله انگیزه هایی است که در میان تمامی 

افراد خانه گریز عمومیت دارد. 
ایرنا، هنجارها، فشارها، تحمیل ها، خشونت ها  به گزارش 
و آزارهای خانواده و کسب آزادی عمل در رفتارهای فردی و 

اجتماعی هم موجب لجاجت فرزندان با خانواده می شود که 
در مواردی آستانه این لجاجت به مشکل آفرینی برای تک تک 
اعضای خانواده و ایجاد بدنامی و تحت فشار قرار دادن دیگران 
و  آینده  زندگی  درخصوص  خود  های  خواسته  تحقق  برای 

موقعیت بهتر اقتصادی کشیده می شود. 
موقعیتی که سرانجام به خانه گریزی ختم و آغازگر شروع 
مشکلات بزرگتر و سخت تر در پشت درهای خانه می شود و 

فرد فراری می ماند و روی نداشته برای بازگشت به خانه. 
**تفاوت جنس فرار دختران با پسران 

طبق آخرین گزارش های رسمی به نقل از »حسن اسد بیگی« 
رییس اورژانس اجتماعی سازمان بهزیستی در 6 ماهه نخست 
که  پذیرش شده اند  بهزیستی  در  ، 644 دخترفراری  امسال 

نسبت ۱۰۰ مورد فرار پسران قابل تامل است.
براین اساس فرار دختران از خانه 6 برابر پسران است، موضوعی 
که ذهن را به سمت این پرسش سوق می دهد که چرا یک 
با آینده ای نامشخص  دختر زندگی خانوادگی و امن خود را 
رها می کند؟ در پاسخ می توان گفت در میان دختران، میزان 
محبت، صمیمیت، حمایت عاطفی و وابستگی، از جمله مسایل 
مهمی  است که در صورت فقدان آن در دوران اولیه زندگی، 

در بروز رفتارهای بهنجار یا نابهنجار آنان در آینده موثر است .
تبعیض میان فرزندان و برتری دادن فرزند پسر ، محدود کردن 
دختر در چاردیواری خانه، اعتیاد و احتمال تعرض جنسی از 
سوی یکی از اطرافیان، خشونت فیزیکی پدر و مادر و در نهایت 
کم اطلاعی خانواده ها در مورد نحوه رفتار با دختران و اجبار آنان 
به ازدواج از دیگر موارد زمینه ساز فرار و گریز دختران از خانه به 

مقصدی بی بازگشت است. 
در مواردی هم شاهد هستیم خـانـواده به دلیل آینده نگری 

و مصلحت اندیشی فرزند و شناخت نسبت به اوضاع اجتماعی، 
می کوشد دختر را از حیطه خطر دور سازد، اما برخی دختران به 
دلیل حساسیت های روحی ، دلسوزی والدین را به معنای سلب 

آزادی تعبیر کرده و در نتیجه اقدام به فرار از خانه می کنند. 
در مورد پسران، وضعیت متفاوت تر است به این معنا که گاه 
تصمیم فرار از سر لجبازی با والدین یا هیجان طلبی یا یافتن 
زندگی بهتر همراه با آرمان های غیرواقع گرایانه شکل می گیرد 
و با این وجود، بازگشت به خانه با گذشت چند روز، ماه یا سال 
هم سهل و آسان است. چرا که قضاوت منفی از فرار پسران به 

تناسب سن و رویکرد تفکری خانواده خیلی کمتر است . 
**جذب فرزندان با حمایت درست آنان 

زمانی که شرایط نامساعد و تا حد زیادی غیر قابل تحمل می 
شود، فرار از خانه و اقدام به دوری و ترک اعضای خانواده بدون 
اجازه از والدین و عدم بازگشت به منزل شکل می گیرد. با فرض 
این احتمال، مهیا شدن فضای حمایتی مناسب با چارچوب 
عرفی جامعه می تواند پادزهری بر فضای مسموم ایجاد شده 
در افکار جوانان و نوجوانان نسبت به خانواده باشد.  می توان 
چتری حمایتی را با استفاده از مددکاران و مشاوران با تجربه در 
مدارس ایجاد کرد ضمن اینکه برپایی مراکز مددکاری یا مشاوره 
خانواده به صورت رایگان با هزینه های خیلی اندک در مناطق 
آسیب پذیر به شناخت درست فرزندان از خانواده و جهان اطراف 
آنها می دهد . از سویی حمایت های قانون از برخی فرزندانی 
که مورد آزار و اذیت والدین خود قرار می گیرند و تلاش برای 
رفع مشکلات مختلف تربیتی، اقتصادی، فرهنگی آنها ، آموزش 
به خانواده ها و نوجوانان، آموزش راه های  مهارت های زندگی 
تربیت نوجوانان و تربیت فرزند که منجر به هویت یابی صحیح 

آنان می شود ، در کاهش چنین معضلی بسیار موثر است . 

جذب فرزندان با حمایت درست آنان 

بن بستی به نام فرار از خانه 

این روزها بعضی از زوج های جوان به واسطه مشکلاتی که دارند تک فرزندی را ترجیح 
می دهند و بعد از تولد فرزند اول اعلام می کنند که همین یکی کافی است و دیگر قصد 

بچه دار شدن ندارند و همین سرآغازی است برای افسانه شدن عمه، عمو، دایی و خاله. 
این روزها بعضی از زوج ها تمایلی به بچه دار شدن ندارند و خانواده دو نفره را ترجیح 
می دهند. در نهایت اگر خیلی بخواهند به جمعیت جامعه و دل های والدین شان لطف 
کنند یک بچه آن هم بعد از گذشت ده سال از زندگی می آورند که تنها بگویند می توانیم 

بچه دار شویم اما خودمان نمی خواهیم. 
وقتی به آنها گفته می شود یک فرزند دیگر بیاورید که حداقل فرزندتان احساس تنهایی 
نکند، به او ظلم نکنید که درآینده هیچ کسی را ندارد که به عنوان فامیل صدا کند، این را 
به زبان می آورند که عمه و خاله هایمان برای ما چه کاری انجام داده اند؟ پول داشته باشد 

عمو و دایی هم برایش پیدا می شود. 
و حتما شما هم استدلال های دیگرشان را هم شنیده اید که،  شوخي  نیست کلي 
هزینه پیش بیني نشده دارد، براي بزرگ کردن همین یکي، کلي مشکل داریم. هشت مان 
گروي نه مان است، بچه لباس مي خواهد، مدرسه مي رود، کلاس آموزشي و فوق برنامه 
دارد، حالا خرج خورد و خوراک هیچي به فکر دوا و دکتر بچه، آن هم با این هزینه هاي 
سرسام آور هم باید باشیم. چهار روز دیگر بزرگ مي شود رایانه و اتاق شخصي و ... مي 
خواهد، بچه هاي امروزي مثل بچه هاي قدیم نیستند که با یک روروک دلخوش باشند! 
هر کدام شان باید یک اتاق جداگانه داشته باشند، حتما باید برایشان ماشین کنترلي بخري 

وگرنه بیچاره ات مي کنند!
اي بابا پس کي خودمان یک نفسي بکشیم، هیچ چیزي از زندگي نمي فهمیم، تا چشم 
باز کنیم چند تا بچه قد و نیم قد دور و بر ما را گرفته است! دو روز جوان هستیم باید تا 
مي توانیم حظ دنیا را ببریم، وقت براي بچه دار شدن و پوشک عوض کردن و تحمل نق 

نق بچه ها زیاد است...

بچه دوم؟!! من اصلا دیگر در خودم نمي بینم که دوباره مادر)پدر( بشوم، شوخي که 
نیست بحث تربیت یک آدم است. ما که از صبح تا شب سر کاریم حوصله خودمان را 
هم نداریم چه برسد به این که بخواهیم براي تربیت بچه ها وقت بگذاریم. بچه قبل از 
هر چیزي پدر و مادر مي خواهد با این اوضاع دیگر بچه دار نشویم بهتر است، این طوري 

حداقل بهتر مي توانیم به همین یک بچه برسیم...
و از این دست حرف هایی که در خوش بینانه ترین حالت  در  سن 4۵ سالگی و بدترین 
حالت در کهنسالی کمبود فرزند را احساس می کنند. و به جایی رسیده اند که دیگر راه 

و سودی برای پشیمانی نیست.
حداقل داشتن دو فرزند خوب است

بعضی وقت ها خانواده های سه نفره با داشتن یک فرزند هم تعادل بهداشت روانی شان 
به هم می خورد یا بچه خوب تربیت نمی شود. ضعیف بودن پدر و مادر، افسردگی یکی از 
والدین یا هر دو و نداشتن توانایی اقتصادی، جمعیت خانواده ها را تحت تاثیر قرار می دهد.
در مجموع با توجه به این موارد به نظر می رسد در جامعه فعلی ما حداقل داشتن دو فرزند 
خوب است اما این موضوع نسبی است. در این شرایط فرزندان با هم در تعامل هستند و 
نیاز یکدیگر را پر می کنند. در نتیجه لازم نیست برای ارتباط با سایر کودکان با فرزندان 

سایر خانواده ها بیشتر در ارتباط باشند.
معایب تک فرزندی را بشناسید

این روزها بعضی از زوج های جوان به واسطه مشکلاتی که دارند تک فرزندی را ترجیح 
می دهند و بعد از تولد فرزند اول اعلام می کنند که همین یکی کافی است و دیگر قصد 
بچه دار شدن ندارند یا به دلایل پزشکی، بالا رفتن سن مادر و مشکلات ناباروری اگر هم 
بخواهند نمی توانند فرزند دیگری داشته باشند.اگر فرهنگ سازی در جامعه به گونه ای باشد 
که فرد فارغ از خواهر و برادرها بتواند نیازهایش را پر کند، می توان گفت که یک بچه دچار 
آسیب نمی شود ولی این موضوع به زیرساخت های فرهنگی و اجتماعی بستگی دارد. در 

بعضی از فرهنگ ها بچه ها بیشتر در گروه هایی با سایر کودکان در ارتباط هستند، تلفنی 
یا حضوری باهم تماس دارند و نبود خواهر و برادر به نوعی پر می شود. در خانواده های سه 
نفره، تک فرزند احساس تنهایی می کند. به هر حال فرزندان نیاز دارند که پس از سنین 
بلوغ با همسالان خودشان بیرون بروند و کمتر کنار پدر و مادر باشند و اگر برادر و خواهری 

وجود نداشته باشد، این نیاز بیشتر می شود.
به نیازهای فرزندان توجه کنید

وقتی می گوییم قبل از تولد فرزند باید به نیازهای او توجه شود، منظور این نیست که 
با توجه زیادی، بچه را لوس بار بیاوریم بلکه هدف مان این است که برای برآورده کردن 
نیازهای عادی کودک وقت بگذاریم. گروهی از بچه ها از نظر پزشکی و روانی نیازهای 
ویژه ای دارند که موضوع دیگری است. ترتیب تولد کودکان، وجود یک کودک بیش فعال 
در خانواده و احتمال بیش فعال شدن فرزند بعدی، حضور سایر افراد فامیل در خانواده و … 
از جمله موضوعات دیگری هستند که بچه دار شدن خانواده ها را تحت تاثیر قرار می دهد.

بدین ترتیب باید بررسی کنیم تا چه حد می توانیم اسباب رشد بچه را در زمینه های 
مختلف فراهم کنیم و بعد برای بچه دار شدن و تنظیم جمعیت خانواده به درستی تصمیم 
بگیریم.  از سوی دیگر برخی از خانواده ها به دلیل مسائل اقتصادی به تک فرزندی روی 
آورده اند یا حداکثر دو بچه دارند.فرض می کنیم خانواده ای سالم است و بهداشت روانی 
دارد. وقتی خانواده می خواهد تعداد بچه ها و جمعیت خانواده را مشخص کند باید ببیند 
بچه جدید در خانواده چه موقعیتی دارد. در برخی خانواده ها تعداد بچه ها آنقدر زیاد است 
که فرزندان آخر پدر و مادر را به ندرت می بینند. این درست که بزرگ می شوند ولی از 
توجه و محبت های والدین محروم می مانند. باید شرایط این فرزند جدید از نظر سنی، 
روابط عاطفی با والدین و ارتباط با سایر خواهرها و برادرها به خوبی بررسی شود و پدر و 
مادر با توجه به موقعیت خودشان برخی از مسائل را پیش بینی کنند تا بعد از تولد فرزند 

مشکلی ایجاد نشود.
اگر فرهنگ سازی در جامعه به گونه ای باشد که فرد فارغ از خواهر و برادرها بتواند 
نیازهایش را پر کند، می توان گفت که یک بچه دچار آسیب نمی شود ولی این موضوع به 

زیرساخت های فرهنگی و اجتماعی بستگی دارد.

تک فرزند ها و والدین تنها






